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NAŠ INTERVJU O MANJŠINSKI KONFERENCI V VIDMU
B ližnja konferenca videm 

ske pokrajine o etnično-jezi- 
kovnih skupinah  v Furlaniji 
je  dogodek velikega pom e
na, na  katerega se želi naš 
list spet povrniti: pred  k ra t
kem smo objavili izjave raz
nih osebnosti slovenske 
skupnosti o p ričakovanju  s 
te konference in «Listino o 
prav icah  Slovencev videm 
ske pokrajine».

Tiste izjave in «Listina» n i
so abstrak tn i dogodki. 
V ključujejo  se v p rip rav lja l
no aktivnost, ki se je  razvija
la na politični, ku ltu rn i in

znanstveno-tehnični ravni. 
Od teh aktivnosti so v m ar
sičem odvisni odgovori na 
legitim ne zahteve Slovencev.

Tu spodaj objavljam o in
tervjuje, ki so jih  dali Nove
m u M ata ju rju  tri osebnosti 
posebno angažirane za kon
ferenco: Paolo Petricig, po
k rajinsk i svetovalec, Viljem 
Černo, koord inato r ku ltu rn ih  
društev  in Ferruccio Clavora, 
odgovoren za Slovenski Ra
ziskovalni In štitu t v Čedadu.

Je to razprava, ki bo slu
žila tud i v bodočnosti, kadar 
se bom o bavili z razvojem  te 
naše zanim ive izkušnje.

Prof. Petričič  
pokrajinski 
sv e to v a lec

Vprašanje

V predzadnji številki naše
ga časopisa sm o objavili ce
lo vrsto  izjav o pričakovanju  
s konference videm ske po
krajine  o etnično-jezikovnih 
skupinah. Misliš, da bodo do
bile pozitivne odgovore?

O dgovor

Ker so  ti odgovori odvisni v naj 
večji meri od političnih izbir tistih  sil, 
ki delujejo v naši pokrajini in no
tranjih sil sam ih jezikovnih skup
nosti, mi s e  zdi, da lahko rečem , 
da od konference v Vidmu 5. in 6. 
maja (ob drugi obletnici potresa!) 
ne bodo mogli priti dokončni odgo
vori in to niti v negativnem  sm islu. 
O bstojajo napori, da bi se  dali 
konstruktivni odgovori tudi s  stra
ni določenega dela Krščanske de
mokracije, katera pa ni še  izdelala 
konkretnih predlogov, o katerih naj 
bi s e  razpravljalo in m isli dati kon
ferenci navaden študijski značaj. Je 
treba pa dodati, da s e  sam o s  par
lamentarnim aktom konkretno rešijo  
naši problemi, vendar zaradi tega  
ne gre podcenjevati važnosti konfe
rence. V tem  sm islu  pričakovanja 
Slovencev in Furlanov so  odvisna od 
njihove sp osob nosti, da vplivajo s  
svojo  konkretno prisotnostjo na 
konferenco in od njihove sam e or
ganizacijske enotnosti.

Vprašanje

Mnogi poznajo prispevek 
KPI in tvoj osebni zato, da 
je prišlo  do te konference. 
Kakšen je  bil vaš dejanski 
doprinos?

O dgovor

M islim, da s e  je treba tu spom 
niti, da je prišel predlog za konfe
renco videm ske pokrajine od enega  
slovensk ega  predstavnika že 1975. 
leta (m islim , da je bil duhovnik), 
ko so  se  kulturna društva Benečije  
sračala s  pokrajinskimi tajništvi po
litičnih strank in ta pobuda je pri
šla  prav na sedežu  furlanske fed e
racije KPI.

Tedaj je kom unistična partija pri
pravljala svoje zborovanj e o s lo 
venski manjšini, katero s e  je vršilo 
v hotelu Cristallo v Vidmu m eseca  
marca istega  leta. In problem po
krajinske konference je bil dejan

sko predlagan od KPI in PSI proti 
koncu mandatne dobe prejšnjega 
pokrajinskega sveta . Spominjam se , 
da je bila pobuda zavrnjena od ta
kratne večine. Š e le  jesen i 1975 je 
novi pokrajinski sv e t sprejel pre- 
iog, katerega sem  bil tudi jaz pod
pisnik skupaj s  PSI, skoraj sog la 
sno.
Torej, da bi na kratko odgovoril, mi 
se  zdi, da s e  ne more delati esklu- 
zivizma: Za konferenco sm o dose  
gli široke konvergence, m ed kate
rimi sm o delovali kot skupina.

Potrebne so  š e  nadaljne konver
gen ce, tako v naših vaseh , kakor 
v centralnih sedežih , ker so  proble
mi jezikovnih skupnosti tako kom
pleksni, pod vsakim  pogledom , da 
zahtevajo najširšo razpravo.

V prašanje
Nam lahko daš svojo sod

bo o n ivoju razprave v lokal
nem m erilu, o konferenci vi
dem ske pokrajine in o p ro 
blem u zaščite Slovencev?

O dgovor

Iz izjav, ki jih je objavil Novi Ma
tajur (katere so  jih podali upravite
lji, politični in kulturni predstavni
ki, tehniki in duhovniki) s e  lahko 
razume, da je v vseh  resnično re
prezentativnih komponentah zavest 
problema o zaščiti sloven sk e  kul
ture.

Seveda, najasnejši predlogi so  
prišli od kulturnih društev in Zveze 
em igrantov, kateri so  prišli do izra
za v «Listini o pravicah Slovencev»  
in tisti od strank, ki imajo zrelo sta 

lišče  o enotnosti sloven sk e  skup
nosti.

Ko s e  strinjamo z nekaterimi 
izjavami najzavednejšega dela KD, 
moramo upati, da slovensk i problem  
ne ostan e  monopol levih strank. Pri 
tem  pa poudarjam, da je potreben  
bolj hiter razvoj v sta lišč ih  KD, en del 
katere s e  š e  vedno zelo  nazadnja
ško izraža. V tem  sm islu sam a raz
prava o prednosti gospodarskega  
razvoja služi bolj izmiku pred sp lo
šnim  razvojem problema slovensk e  
skupnosti, kot pa se  z njim sp o

prijeti.
Iz teh razlogov ni raven razprave 

— po mojem mišljenju —  š e  do
volj zadovoljiva. Njena dozoritev 
zahteva našo nadaljno obvezo in 
nove oblike v naši raziskavi, za 
sp lošno  sog lasje .

Vprašanje

Kot eden izmed voditeljev 
ku ltu rn ih  društev  si se goto
vo spoprijel z nekaterim i 
problem i na ustvarja ln i in 
pom em ben način. Kaj hočeš 
povedati, k adar govoriš o no
vih oblikah?

O dgovor

Bom poskušal odgovoriti zelo  na 
kratko: jaz ne verjamem, da bomo 
mogli d oseč i, brez naše angažira
nosti in našega dela v kulturnih 
društvih, naše glavno pričakovanje 
leta 1973, to je popolno priznanje 
sloven sk e  skupnosti v videm ski po
krajini. Zato, kakor sm o začeli de
lati pripravo za konferenco, mora
mo kvalificirati delovanje društev 
in naših kulturnih ustanov z organi
zacijsko ureditvijo, ki naj bo sp e 
cia lističnega značaja, da bomo sp o
sobni efikasnih p osegov  na vsem  
ozemlju in v v se  ekonom ske, kul
turne in socia ln e problem e.

Konferenca bo tudi prilika sreča
nj in zato si želim , da bi bila ude
ležba velika, tudi zato, da bom o po
tem  mogli bolj poglobljeno oceniti 
rezultate in sprejeti navodila. Moja 
voščila, seveda , veljajo tudi kot va
bilo.

Prof. Č erno  
predsednik  
kulturnega društva  
«Ivan Trinko»

Vprašanje

Si prisostvoval kot izvede
nec PSI delu priprav ljalne 
kom isije za konferenco vi
dem ske pokrajine  o etnično- 
jezikovnih skupinah. Kaj 
lahko poveš o tvojih  izku
šnjah?

O dgovor

Pripravljalna komisija je spravila 
v pogon študijski m ehanizem  in raz
pravo, ki bo b istveno vplivala na 
priznanje identitete  nacionalnih in 
etnično-lingvističnih skupnosti, ki 
so  prisotne v Furlaniji. Poleg priz
nanih rezultatov in pridobljenega 
materiala, je konferenca sam a usm e
rjena, v istem  času, k pripravi bolj 
jasne politične volje za uveljavitev 
ustavnih pravil in deželnega statu
ta. Bo torej tudi pom oč posebni 
vladni komisiji za študij o proble
mih, ki zadevajo slovensk o  manj
šino  v deželi Furlaniji-Julijski kraji
ni ki bo m ogla določiti pravice

avtohtone slovensk e kulture in prav 
tako furlanske ter nem ške v Sauri- 
su, ki so  bile do sedaj negirane 
ali zadušene od prevladujoče kul
ture.

Poleg tega  s e  mora smatrati 
moja prisotnost v pripravljalni ko
misiji kot akt priznanja v loge, ki sa 
ma skupnost mora prevzeti, da bi 
postala dejanski subjekt in konkre
ten protagonist v organizacji svoje  
zaščite  in svojega preporoda, z 
uporabo m etod soodločanja za 
sprem em bo podložnega stanja ter 
prisilnega spačenja.

Vprašanje

S tem , da si se s trin ja l z 
izbiro Ville M anin v Passa- 
rian u  za sedež konference, 
kakšna razm išljan ja  so te 
vodila, da si sprejel predlog?

O dgovor

Iskrena realizacija načrta dem o
kracije in razvoja v popolni sklad
nosti z obrambo dimenzij sloven 
sk ega  jezika ter furlanskega in 
nem škega v Furlaniji, ne sloni na 
sedežu , v kateri s e  vrši konferen
ca, prirejena od pokrajinske upra
ve v Vidmu, tudi zato, ker je za
šč ita  etnično-jezikovnih skupin od
visna od priprave posebnih norm, 
ki bodo om ogočile  v šoli, v topo- 
nom astiki, v odnosih državljanov 
uporabo m aterinega jezika in te  
norm e bodo m ogle biti izglasovane  
sam o od političnih sil, ki verujejo 
v uresn ičitev  bolj pravičnih in d e
mokratičnih obrambno-legalnih in
štrum entov, z jasnimi izrazi proti 
asim lacijskim  nagnjenjam in om ejit
vam etnično-lingvističnim  skupno
stim .

V prašanje

Nam  m oreš predhodno da
ti sodbo o p riso tnosti slo
venskih ku ltu rn ih  društev 
na konferenci, tud i v pove
zavi s furlanskim i društvi?

O dgovor

Vitalnost in prisotnost društev in 
slovensk ih  kulturnih ustanov v vi
dem ski pokrajini je že  odprla inten
zivno razpravo, ki je v teku in ki 
ustvarja bolj dem okratične prostore  
v določenem  enodržavnem  integra- 
lizmu, ki odklanja vsakršni zaščitni 
s is te m  m anjšinskim skupnostim , 
posebno pa slovensk i v Furlaniji.

Kulturne sile  S lovencev so  že  
pridobile takšno zrelost, ki je spo
sobna prem ostiti leta nem ožnosti 
govorjenja in je sposobna nadalje
vati potovanje v skladni sm eri, od 
katere s e  porajajo vedno novi pro-

gramatični napotki in nove načrto
valne sp osob nosti, koristni m ed se
bojnemu spoznavanju in prodiranju 
in teresov ter č lovešk e  aktivnosti 
m ed Furlanijo in Slovenijo.

V prašanje

Kot koord inato r sloven
skih ku ltu rn ih  društev, ali 
sm atraš, da m oreš napove
dati predvidevanja o rezul
ta tih  konference v zvezi z Li
stino o pravicah Slovencev 
videm ske pokrajine?

O dgovor

Listina o pravicah Slovencev  je 
politična platforma in m etoda de
mokracije, ki dopušča priti k poli
tičnim odločitvam . Zahtevati torej 
pluralistična načela in enakoprav
nost za odstranitev neenakoprav
nosti, ki dejansko obstojajo v do
linah B eneške Slovenije, Rezije in 
Kanalske doline, mi s e  zdi, da je to 
izvajanje pravice in iskrene dem o
kracije, ki pospešu je  prospektivo  
preporoda in ponovno se s ta v o  č lo 
vešk ega  ter socia lnega tkiva, ki je  
bilo tako prizadeto od zgodovinske  
kulturne razlastitve in od izseljen st
va med Slovenci videm ske pokraji-

Dr. Clavora 

predstavnik  

SLORI-ja v Č edadu

Vprašanje

Nam  m oreš kaj povedati o 
koordinacijskem  delu SLO
RI-ja v zvezi s pripravo  do
kum entacije za konferenco 
videm ske pokrajine  o etn ič
no-jezikovnih skupinah?

Odgovor

Lahko rečem , da je imel Inštitut 
odločilno vlogo v pripravi in koor
diniranju prisotnosti slovenskih kul
turnih društev na konferenci. V re
snici, poleg striktne tehnične po
moči, ki sm o jo zagotovili, je bilo 
izvršeno veliko delo z zbiranjem in 
izdelavo dokum entacije vseh  vrst 
(statistike, teksti, itd .), ki je slu 
žila urednikom 12. referatov, ki bo
do predstavljeni.

Sm o tudi izročili važen material 
enem u izmed predavateljev, kate
rega referat bo služil kot podlaga.

M islim, da lahko dodam, da tudi 
iz m etodološkega vidika in impo- 
stacije, čeprav sm o pustili redak
torjem popolno svobodo, je dal In
štitut važen prispevek.

Vprašanje
Se pravi, da je bilo to n a j

važnejše delo, s katerim  se 
je  do sedaj spoprijel In šti
tu t, za katerega odgovarjaš. 
Je to res?

O dgovor

Brezdvoma. Najbolj obvezno, vze
to iz vidika m asovno opravljenega  
dela, upoštevajoč tudi dejstvo, da 
sm o bili ob začetku prisiljeni de
lati v zelo  težkih pogojih.

Vprašanje

Eden izmed važnih aspek
tov dela SLORI, je  objava 
del velike b ibljografske važ
nosti, ki bo segala tud i m i
mo konference.

Nam  lahko kaj na k ratko  
poveš?

Odgovor

Mislim, da bi bil ta aspekt vre
den posebne obravnave, ker je bil 
izvršen zares velik napor in ki bo 
brezdvoma presegel srečanje s  
konferenco. Po drugi strani, za do
bro spoznanje realnosti in za difu
zijo tega  spoznanja, je potrebno  
ustvariti material, ki o stan e  kot 
vredna dokumentacija, ki mora iti 
preko povoda, ki je povzročil pu
blikacijo. Rad bi razdelil publika
cije na dve kategoriji, prva zadeva  
dokum ente, ki so  prvič obljavljeni 
in ki predstavljajo absolutno  
prvenstvo. Sm o smatrali za važno, 
da ponudimo ta material pozorno
sti javnega mnenja ob tej prilož
nosti. Naj navedem  naprimer akte 
zborovanja o deželnem  urbanistič
nem načrtu, ki ga je priredila grmi- 
ška občina, zanim ivo zbirko sp isov  
skupine «Dom», akte dveh ciklusov  
predavanj na Kulturnih Benečanskih  
Dnevih itd.

Druga vrsta publikacij s e  nana
ša  na dela določene zanim ivosti, 
ki jih je težko najti na tržišču, a 
nudijo resen  prispevek k spozna
nju naše problematike.

Omenim naj, med drugim, pred
vsem  ponatis vseh  poglavij, ki 
obravnavajo Beneško Slovenijo iz 
M arinellijeve knjige «Guida alle  
Prealpi Giulie» in Podrekovo «Pole
miko» z zelo  važno dokumentacijo  
v zvezi s  sam im  tekstom .

Vprašanje

Kako m isli delovati SLO
RI iz Čedada v teku  pokra
jinske konference v Passa- 
rianu?

O dgovor

Jasno je, da v teku konference  
s e  bodo morali zganiti politiki, č e 
prav m islim , da bom o morali, kot 
jnštitut, zelo  paziti za v se , kar bo 
izrečeno, da bom o mogli kontroli
rati z resno znastveno objektivno
stjo. Poleg tega  bom o poskušali raz
množiti do najvišje m ere pripravljen 
material.

Po drugi strani pa bom o posku
šali izkoristiti v se  tis te  resne  pri
spevke, ki jih bodo dali tisti, ki bo
do sodelovali na konferenci.

L eg gete  in 3' pag ina  la nostra  in terv is ta  in ita l iano  con  
i prof. Petricig, Č erno  e  dott .  Clavora sulla  co n feren za  
del le  m in o ra n z e  l in g u is t ic h e  a Udine.
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Predstavljena Listina 
o naših pravicah

S estan ek  na videm ski Provinci, na kateri so  sklepali o bližnji konferenci

Rezijanski občinski svet 
izglasoval resolucijo o zaščiti 

jezika in kultureListina o p rav icah  Sloven
cev videm ske pok ra jine , 
obl j avl jena  v zadn ji številki 
našega lista, je  b ila  p re d s ta 
v ljena javnosti n a  tiskovni 
konferenci, ki je  b ila  v Vid
m u, v ho telu  A m bassador, v 
p e tek  7. aprila . P redstav i
tev, k a te r i so p risostvovali 
slovenski in  fu rlan sk i novi
n a rji  iz dežele Furlanije- 
Ju lijske  k ra jin e  te r  novina
r ji iz Slovenije, je  b ila  izvr
šena — v im enu slovenskih  
ku ltu rn ih  d ruštev  — od  p ro 
feso rja  Cerna, p redsedn ika  
ku ltu rn eg a  d ru štv a  «Ivan 
Trinko», od p rof. Petričiča, 
p red stav n ik a  štud ijskega  
c e n tra  «Nediža» in  p o k ra jin 
skega svetovalca, p ro f. M a
rin a  Qualizze za skup ino  
duhovnikov «Dom», a rh i
tek ta  V alentina S im on ittija  
od koord inacijskega  odbora  
za obnovo, M aria  G ariupa 
od ku ltu rnega  d ru štv a  «Le
pi vrh» iz Ukev, E lia  B e rrà  
za d ru štvo  «Naše vasi» iz 
T ipane in  od F erru cc ia  Cla- 
vore, p redstavn ika  SLORI 
iz Čedada te r  ta jn ik a  Zveze 
slovenskih  em igrantov.

P ro feso r Cerno je  ho tel z 
uvodnim i besedam i ugo to
viti razloge, zarad i ka te rih  
so slovenska d ru štv a  o d p r
la vp rašan je  po litičn im , ku l
tu rn im  in sind ikaln im  
p redstavn ištvom  v F u rlan iji 
o svoji rea lnosti: važne za
pad losti, ko t je konferenca 
videm ske p ok ra jine  o etnič- 
no-jezikovnih skup inah  in 
u resn ič itev  osim sk ih  sp o ra 
zum ov nalagajo  ak tivno  p r i
so tn o st Slovencev. O d tu  
važnost dokum enta , o k a te 
rem  se m ore  razviti kon 
s tru k tiv n a  razprava.

S im onitti je  p o d č rta l ope
rativn i značaj listine, ki se 
je  po rod ila  iz n o tra n jih  po
tre b  društev , da  b i si u s tv a 
rila  podlago za soglasje  in 
kohezijo  in  da bi postala , 
posebno po  p o tresu , poziv 
dem okratičn i vesti F u rla 
nov.

Prof. Qualizza je  dejal, da 
se d ru štv a  želijo p red s tav i
ti fu rlan skem u  javnem u 
m nen ju  v polni zavesti, da 
so n a  s tra n i pravice in  se

V

Po pomoti ni bila ob jav lje 
na v predzadnji številk i izjava 
študijskega centra «Nadiža», 
ki je bila da na na vprašanje: 
«Kaj se pričakujete od konfe
rence o etn ično-jezikovnih 
manjšinah, ki jo organizira vi-

Kdor pozna napor in pobude štu 
dijskega centra Nediža, katerega  
dejavnost je usm erjena predvsem  
v šo lsk o  in pedagoško področje, ve, 
kolikšen pom en pripisujem o videm 
ski konferenci o narodnostnih in 
jezikovnih skupnostih.

Kot kulturni in šolsk i delavci 
sm o pozitivno ocen ili nekatera 
pom em bna priznanja (naj navede-

Il centro studi «Nediža»

Per un banale errore non 
è stata pubblicata nel penul
tim o numero la dichiarazione 
del Centro Studi «Nediža» r i
lasciata sulla domanda: «Co
sa ti aspetti dalla Conferenza 
sui gruppi e tn ico-lingu is tic i

Chi c o n o sc e  l'Impegno culturale 
del Centro Studi Nediža, la cui at
tività è  particolarm ente Indirizzata 
nel cam po sco la stico -p ed a g o g ico , sa  
quale importanza attribuiamo alla 
Conferenza della provincia di Udine 
sui gruppi etnico-linguistici.

Com e operatori culturali e  s c o 
lastici abbiamo avuto m odo di ap
prezzare alcuni riconoscim enti m ol
to importanti (l'ultimo di questi è  
la possibilità di svolgere II nostro

zato  sk licu je jo  n a  pravico, 
ki jim  p rip ad a  od  repub li
ške ustave.

Petričič  je  dokazal, da iz
b ira  Slovencev za delovanje 
v repub lišk ih  u stanovah  ni 
odm išljan je  in  z listino  p ra 
vic p ričam o  tem eljno  izbiro  
za obnovo, za gospodarsk i 
in  socialni p rep o ro d  te r  za 
ku ltu rn i razvoj B eneške Slo
venije.

Župnik M ario G ariup  je 
posebej p o d č rta l sedan je  
s tan je  Slovencev v K anal
ski dolini, k je r  so izvrševali 
do n jih  dvojni nacionalis tič 
ni p ritisk .

P redstav itv i lis tine  je  sle
dila važna razprava, v ka
tero  so posegli razn i i ta 
lijansk i in inozem ski novi
n a rji, ki so pokazali veliko 
zan im anje  za tem eljne  p ro 
blem e: eno tnost Slovencev 
v deželnem  okviru, p o k ra jin 
ska konferenca: teža slo
venskega p ro b lem a  v poli
tičn ih  odnosih, slovenska 
izobrazba.

Odgovori p redstavn ikov

V  palači «Belgrado» v V id
m u  so končno določili da
tum  konference o etničnih in 
jezikovn ih  skupinah. K onfe
renca bo 5. in 6. m aja v Vili 
M anin pri Passarianu, ki so 
jo  označili ko t na jbolj pri
m eren sedež za razprave, ki 
zadevajo ku lturno  proble
m atiko  Furlanije. S k lep  o 
da tum u  so sprejeli soglasno  
na seji pripravljalnega odbo
ra, ki m u  predseduje odv. 
Tur elio. Nadalje so ustano
vili predsedniški urad kon
ference, ki m u bo načeloval 
Tur elio sam, za podpredsed
nika pa so izvolili prof. Petri- 
ciga (K P I) in dr. Com inija  
(M F). V  razpravi, k i se bo 
odvijala na v idem ski kon fe
renci o etničnih skupinah, 
bodo sodelovali tudi pred
stavn ik i S S k  in ku ltu rne  or
ganizacije iz Veneta, pa če-

demska pokrajina?»
Študijskemu centru «Nedi

ža» se oproščamo in upamo, 
da bomo z današnjo objavo 
popravili napako.

Uredništvo

mo le dovoljenje, da razpišem o svoj 
natečaj «Moja vas» v osnovnih in 
srednjih šo la h ). Toda težave in za
preke, ki zavirajo našo kulturno 
dejavnost, dokazujejo nujnost, da 
parlament z zakonom zajamči S lo
vencem  popolno enakopravnost, kot 
določa ustava, in jim om ogoči šo 
lanje v m aterinem  jeziku.

Študijski cen ter Nediža

sulla conferenza di Udine

che verrà organizzata dalla 
provincia di Udine?».

Ci scusiamo con il Centro 
studi «Nediža» e speriamo di 
riparare l'e rrore con l'odierna 
pubblicazione.

La redazione

concorso «Moja vas» nelle  scu o le  e- 
lementari e m edie). Tuttavia le varie 
difficoltà che si frappongono alla 
nostra attività culturale cl fanno  
considerare che è  n ecessa r io  ch e  il 
Parlamento voti precise  norm e di 
legge , affinchè gli Sloveni possan o  
godere della com pieta parità co sti
tuzionale e  p o ssan o  acced ere  libe
ram ente all’Istruzione slovena.

Per il C en tro  S tud i Nediža 
pro f. Bepp ino C rise tig

društev  so osvetlili en o t
nost pogledov. C lavora je 
vz tra ja l na  p riso tn o sti n a 
k lon jen ih  sta lišč  za zaščito 
Slovencev tu d i v silah, ki so 
običajno  im ele psihološke 
in politične p rid ržke. Prof. 
Qualizza je  poudaril eno t
n o s t sta lišč  o stvareh  in  p ro 
b lem ih  človeka te r  ku ltu re  
s s tran i ljud i in  d ruštev , ki 
so vendar izraz razn ih  po li
tičn ih  nazorov in  idealogij. 
Prof. Petricig  je p odčrta l

prav ne spadajo na teritorij 
videm ske pokrajine. Do 20. 
tega meseca je  bilo treba 
oddati vse referate.

Povabljenih bo tudi 8 slo
venskih  organizacij iz Bene
ške S lovenije, ki so že po
skrbele za objavo in ponatis 
najrazličnejšega materiala, 
kar bo brez dvom a pripom o
glo h globalnem u vpogledu  
in poznavanju vprašanj šol
skega, gospodarskega, jezi-

A Palazzo Belgrado a Udine è 
stata finalm ente dec isa  la data d e 
finitiva della Conferenza nella Pro
vincia di Udine sui gruppi etnico- 
linguistici: e s sa  si terrà il 5 e  6 
m aggio (venerdì e  sabato) a Villa 
Manin di Passariano, che è  consi 
derata la se d e  più appropriata per 
la d iscu ssio n e  e lo studio dei pro
blemi culturali del Friuli.

L’importante d ec is ion e  è  stata  
presa unanim am ente nel corso del
ia riunione della C om m issione pre
paratoria presieduta dall'avv. Turel- 
lo. E' stata  inoltre d ec isa  l’istitu
zione di un ufficio di presidenza  
con presidente lo s te s s o  avv. Tu- 
rello e  con vice-presidente il prof. 
Petricig (PCI) e il dott. Comini (MF).

La C om m issione poi ha accolto  
l’istanza della Unione S lovena (Sio 
venska Skupnost) alla partecipazio
ne alla Conferenza con l’intervento 
al dibattito delle associazion i cultu
rali v en ete , per quanto non residen
ti nel territorio della Provincia.

Entro il 20 aprile andavano con-

II Consiglio provinciale di 
Udine nella  sedu ta  del 6 
aprile  ha  e le tto  i suoi tre  
rap p re sen ta n ti p e r ciascuno 
dei nove d is tre tti  della P ro 
vincia e due a ltr i in  rap p re 
sen tanza  delle m aggiori as
sociazioni cu ltu rali.

Dei tre  rap p resen tan ti, 
due vengono designati dalla  
m aggioranza, uno  della m i
noranza: in  questo  m odo 
nel d is tre tto  di T ricesim o 
PCI e P SI hanno  vo tato  il 
p ro f. C erno, p residen te  del 
C ircolo cu ltu ra le  Ivan  T rin 
ko e, a Cividale, la m aestra

važnost tesne povezave m ed 
gospodarsk im  razvojem  in 
k u ltu rn im  p reporodom . Raz
ni nov inarji so, na  koncu, 
dali po u d ark e  tiskovni kon
ferenci in  listin i o p rav icah  
Slovencev videm ske p o k ra ji
ne: m ed  časopise naj om e
nim o M essaggero Veneto, 
P rim orsk i Dnevnik (na  prvi 
s tra n i) , tržašk i II Piccolo, 
l’Unità, RAI in  druge ra d ij
ske oddaje, Novi L ist in d ru 
gi period ičn i listi naše  de
žele.

kovnega, in zem ljepisnega  
značaja Slovencev.

Dokončni sk lep  priprav
ljalne pokra jinske kom isije, 
da bo do konference prišlo, 
so s posebnim  zadovoljst
vom  sprejeli slovenski kul
turn i operaterji, k i še ča
kajo, da jim  bo konferenca  
o etničnih in jezikovn ih  m a
njšinah podelila tisto  vlogo, 
ki jim  gre v okviru  dežele 
Furlanije-Julijske krajine.

seg n a te  le relazioni di b a se  non an
cora pervenute ed entro il 25 aprile 
tuite le com unicazioni delle a s s o 
ciazioni culturali invitate. Di queste  
una decina so n o  friulane e 7 /8  s lo 
vene della Slavia friulana.

Q ueste hanno già in atto tutta 
una ser ie  di pubblicazioni e  riedi
zioni a ss iem e alle relazioni, m ate
riale che costituirà un importante 
contributo alla co n o scen za  ed alle 
proposte sui problemi della scuola, 
dell’econom ia, della lingua e del ter
ritorio della Comunità slovena del 
Friuli.

La d ec is io n e  definitiva della Pro
vincia ha su scitato  soddisfazione  
particolare fra gli operatori culturali 
sloveni, i quali attendono da questa  
importante a s s is e  il m assim o rico
noscim ento del proprio ruolo nel
l’am bito della Regione Friuli - V ene
zia Giulia. Non inferiore è  l’interes
se  dei friulani, i quali si attendono  
concrete  proposte per la valorizza
zione del loro peculiare patrimonio 
culturale e  linguistico da parte d e 
gli enti pubblici.

R ita  Gueli V enuti, am bedue 
designati dal PSI.

P er accord i precedente- 
m ente assu n ti alle m in o ran 
ze sono an d a ti anche sei dei 
d ic io tto  rap p resen tan ti del
le associazioni cu ltu rali. P e r
ciò il PCI ed il PSI hanno  
votato  nel d is tre tto  di Ci
vidale il p rof. Paolo P e tri
cig, responsab ile  del C entro  
S tud i Nediža. Anche d a  p a r 
te  della m aggioranza DC e 
PSD I vi è s ta to  a  Cividale 
un  designato  sloveno, nella 
pe rso n a  del m aes tro  E nnio  
Dorbolò di T arcetta .

O bčinski sve t iz Rezije je  soglasno 
izglasoval reso luc ijo , ki priznava 
sp e c ifičn o s t ku ltu re  in jezika  Rezije. 
Nadvse zanim ivo pa je  de js tvo , da 
hoče občinsk i sve t posta ti ak tivn i 
de javn ik  v razvoju rez ijanske ku l
tu re  in se ne zadovolju je  le z om e
jeno  in zaprto zaščito , Sodim o, da 
je  reso luc ija  s svo jim  nesporn im  
poudarkom  s lovenski k u ltu ri važen 
dem okra tičen  dokum ent. Besedilo, 
ki ga je  p red lož il sve tova lec  Danilo 
C lem ente  se g las i: «O bčinski sve t 
iz Rezije namerava ob p r ilik i kon
fe rence  o e tn ičn ih  in jez ikovn ih  
skupnostih  v v idem ski pokra jin i 
poudariti pomen in s p e c ifičn o s t re
z ijanske ku ltu re  in jezika, ki sta te-

V Slovenski Benečiji je 
harm onika, kot ljudski in
strum ent, daleč na prvem  
m estu; nahajam o jo sko ra j
da v vsaki vasi, v nekaterih  
vaseh pa jih  je celo po 4, 5 
in več harm onik . Danes im a
mo največ klavirskih, nekaj 
je tud i navadnih  diatoničnih 
in še nekaj krom atičnih .

Tukaj se v zadnjem  času 
zopet nekako uveljavlja ta- 
koim enovana «slovenska» 
harm onika, ki je bila nekoč 
pred  40. in 50. leti silno raz
širjena.

Beneška Slovenija ima ce
le sto tine ljudskih  harm on i
karjev  najrazličnejše s ta ro 
sti. Še zm eraj jih  je  veliko v 
širnem  svetu v izseljenstvu 
na evropskem  zahodu in v 
deželah «prekolužnih» celin. 
H arm onika je  dokaj popol
no glasbilo, na katerega go
dec lahko istočasno izvaja 
napev in sprem ljavo in kdor 
im a dober smisel, veselje te r 
dobro voljo, se kaj km alu 
nauči igrati na posìuh nekaj

p rep ro stih  ljudskih viž 
svojega k raja . Ta in stru 
m ent je skozi m noga in m no
ga desetletja  pripom agal oh
ran jevati beneško ljudsko 
pesem  tako pristno , kakor 
se je  često znova rojevala in 
p renašala  iz rodu  v rod. Do
m ači ljudski godci so igrali 
in peli naše pesm i povsod 
tam , k jer se je  snovalo kaj 
veselega. Ob n jih  k a rak te ri
stičnih  narodnih  zvokih se 
je  vselej gnetilo ljudi, da pač 
ne bi zam udili tak ih  zabav
no bogatih  priložnosti.

V Benečiji se v zadnjem  
času spet po raja  nov in 
zdrav p rirastek  ljudsk ih  h a r
m onikarjev. N ekateri so sa
m ouki, drugi pa se učijo  gla
sbo v šoli. Na tem področju  
opravlja  pom em bno ku ltu r
no poslanstvo znani beneški 
glasbenik in pedagog Anton 
B irtič - M ečana. Številni n je
govi učenci uspešno nasto-

m eljn i v redno ti za is to ve tn o s t naše 
skupnosti. Rezijanski obč insk i sve t 
sodi, da se lahko u resn ič i uspešna 
zaščita  tega etn ično-jezikovnega 
bogastva, le s priznanjem  s p e c ifič 
nosti izrazov našega jezika in ku l
tu re , ki sta v  več ko t tis o č  le tih  
ohran ila  med vsem i zgodovinsk im i 
težavam i posebno znač ilnost naše 
do line. Rezijanski občinsk i sve t 
poudarja, naj na v idem sk i kon fe 
renci p ride jo  do izraza program ske 
sm ern ice , ki naj upošteva jo  značil
nosti vseh e tn ičn ih  skupnosti in naj 
spoš tu je jo  posamezne znač ilnosti 
s ledn jih , saj bi z odpravo teh  zna
č iln o s ti dosegli ruš ilno  o d tu jenos t 
vseh kra jevn ih  ku ltu r» .

pajo  na raznih  dom ačih p ri
reditvah. In tako so se p red 
stavili širši javnosti tudi v 
nedeljo 23. aprila  ob 3h po
poldne v G orenjem  T arb lju , 
k jer je njihov spored pove
zovala znana napovedovalka 
beneških ku ltu rn ih  p rired i
tev B runa Dorbolò-Strazzo- 
lini iz Š petra  Slovenov.

V bližnji p rihodnosti so 
nastopi B irtičevih učencev 
predvideni na trad icionaln ih  
beneških m anifestacijah  kot 
so: MOJA VAS 1978, KAME
NICA 1978, MLADA BRIE- 
ZA 1978, potem  na Livku, v 
Ligu in drugod v k rajih  b ra t
ske sosedne Socialistične Re- 
pubblike Slovenije.

Tudi sedanje pokolenje 
m ladih in najm lajših  h a r
m onikarjev  v Benečiji nam  
daje jam stvo  in dolgoročno 
poroštvo za zdravo oh ran je
vanje te r  razvoj bogatega 
ljudskega zanosa v n ad a lj
n jem  u stv a rjan ju  glasbe in 
pesm i pri beneških Sloven
cih.

Kot povsod na Sloven
skem, so dom ače harm onike 
m ed Osvobodilno Vojno, tu 
di v Benečiji sprem ljale b o j
ne in ku ltu rne  akcije ju n a 
ških beneških partizanov, 
k jer je  v partizanski obleki 
redno pela tudi Birtičeva 
harm onika.

Velika im ena prem inulih  
beneško-slovenskih ljudskih  
harm onikarjev  so: Zanut
B utera iz Petjaga, Avgust 
Cendon-Gušto iz Črnice, Be- 
pič Bèéanj-Pièrac iz S tuden
ca pri Špietru , Aloiz Karlič- 
Vigion iz G orenjih B arde pri 
Sovodnjem , idr. N jihove in- 
vencije v čistem  slogu do
mače, beneške glasbene m o
tivike, so m ed našim  ljudst
vom  tostran  M ata ju rja  še 
zm eraj biserno žive te r  pre
ha ja jo  iz roda v rod kot ve
lika in naravna narodova 
dednost.

Studijski center «Nediža» o videmski konferenci

Končno določen datum konference o manjšinah 
v Vidmu, ki bo 5. in 6. maja

Finalm ente definita la data della 
conferenza  provinciale sulle minoranze. 

Si svolgerà il 5 e  6 m aggio

U D I N E  
Rappresentanti sloveni eletti dalla Provincia 

nei distretti

Benečija dežela 
harmonikarjev

Glasbenik Anton Birtič s  svojim i učenci
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U l N O S IM  INTERVISTA SULLA CONFERENZA DELIE MINORANZE tINGUISTICHE A UDINE
LA PAROLA Al PIU' DIRETTI RESPONSABILI DEL LAVORO PREPARATORIO DELLA CONFERENZA

L’ imminente Conferenza 
della Provincia di Udine sui 
gruppi etnico-linguistici del 
Friuli è un fatto di grande ri
lievo, sul quale il nostro gior
nale vuole ritornare: abbiamo 
pubblicato recentem ente sia 
dichiarazioni sulle attese di 
varie personalità della comu
nità slovena, sia la «Carta dei 
diritti degli Sloveni».

Quelle dichiarazioni e la 
«Carta» non sono fatti astrat-

Prof. Paolo Petricig  
con sig liere  
provinciale

Nello scorso num ero del 
giornale abbiam o pubblica
to una serie di in terventi su l
le attese degli sloveni dalla 
Conferenza della Provincia  
di Udine sui gruppi etnico- 
linguistici. Pensi che essi 
possano ricevere risposte  
positive?

Poiché queste risposte di
pendono in gran  parte  dalle 
scelte politiche delle forze 
operanti nella nostra  provin
cia e da quelle in terne alle 
com unità linguistiche, mi 
pare  di po ter dire che dalla 
Conferenza di Udine del 5 
e del 6 m aggio (nel secondo 
anniversario  del terrem oto!) 
non po tranno  uscire rispo
ste definitive, e questo nem 
m eno in senso negativo.

Vi sono sforzi per dare r i
sposte costru ttive  anche da 
una parte  della Democrazia 
Cristiana, la quale tu ttav ia  
non ha e laborato  delle pro
poste concrete su cui discu
tere e intende dare alla Con
ferenza un ca ra tte re  di sem 
plice studio.

Bisogna aggiungere che 
se anche la soluzione con
creta  dei problem i va indi
viduata in un a tto  del P ar
lam ento, non per questo 1’ 
im portanza della Conferenza 
va so ttovalu tata , perché è 
possibile insistere sul suo 
cara ttere  operativo e p ropo
sitivo.

In questo senso le attese 
degli sloveni e dei friu lani 
dipendono dalla loro capa
cità di incidere con la loro 
concreta presenza alla Con
ferenza e dalla loro stessa 
unità  organizzativa.

M olti riconoscono il con
tribu to  del PCI e quello tuo 
personale per lo svolgim en
to della Conferenza. Quale è 
sta to  realm ente il vostro ap
porto?

Credo che si debba qui r i
cordare che la p roposta  per 
una Conferenza della Provin
cia di Udine è s ta ta  sollevata 
già nel 1975 quando, nel cor
so dei colloqui delle nostre 
associazioni cu ltu rali slove
ne con le segreterie provin
ciali dei p a rtiti politici, un 
rappresen tan te  sloveno (cre
do un sacerdote) suggerì, du
ran te  l’incontro  nella sede 
della federazione friu lana 
del PCI, l'idea dell’iniziativa.

Allora il p a rtito  com uni
sta  stava organizzando un 
suo convegno sui problem i 
della m inoranza slovena, che

ti, ma vanno inseriti nell'atti
vità preparatoria che si è 
svolta a livello politico, cul
turale e scientifico-tecnico. 
Da quella attività dipendono 
in parte non indifferente le ri
sposte alle legittime aspira
zioni degli sloveni.

Riportiamo qui sotto le in
terviste rilasciate al Novi M a
tajur da tre persone partico
larmente impegnate per la 
Conferenza: Paolo Petricig,

ebbe realm ente luogo a ll’Ho- 
tel Cristallo di Udine in
marzo.

E la questione della Con
ferenza della Provincia fu 
realm ente proposta  dal PCI 
e dal PSI alla scadenza del 
m andato  del precedente con
siglio provinciale. Ricorderò 
che l ’iniziativa venne scarta
ta dalla m aggioranza di al
lora. Così non fu nell’autun- 
no del 1975, quando il nuovo 
consiglio provinciale accol
se quasi unanim am ente, fra  
le altre, anche la mozione di 
cui ero firm atario  insiem e al 
PSI.

Per rispondere dunque 
brevem ente mi pare che non 
si possa fare dell'esclusivi
smo: per la Conferenza si 
sono realizzate am pie con
vergenze, a ll’in terno delle 
quali abbiam o lavorato co
me gruppo.

Di queste convergenze c ’è 
u lterio re  bisogno, sia nei no
stri paesi che nelle sedi cen
trali, perché i problem i del
le com unità linguistiche so
no così com plessi so tto  ogni 
profilo, da richiedere la più 
am pia discussione.

Puoi darci un giudizio sul 
livello del dibattito , in sede 
locale, circa la Conferenza  
della Provincia di Udine e 
sul problem a della tutela de
gli sloveni?

Dalle dichiarazioni pubbli
cate sul Novi M ataju r (rese 
da am m inistra to ri, responsa
bili politici e culturali, tecni
ci e sacerdoti) si può osser
vare che in tu tte  le com po
nenti realm ente rapp resen ta
tive c'è la coscienza del p ro 
blem a della tutela della cul
tu ra  slovena.

La m assim a chiarezza p ro
positiva è evidentem ente 
quella delle associazioni cul
turali e degli em igranti, la 
quale è sta ta  espressa nella 
«Carta dei d iritti degli slo
veni» e quella dai p a rtiti che 
hanno una posizione m atu ra  
su ll’un ità  della com unità slo
vena.

Concordando con alcune 
dichiarazioni della parte  p iù 
cosciente della DC, si deve 
sperare  che il problem a slo
veno non rim anga m onopo
lio dei p a rtiti di sin istra. Os
servo com unque che è neces
sario  che si evolva con una 
certa  celerità la posizione 
della DC, parte  della quale 
si esprim e ancora in modo 
m olto a rre tra to . In questo 
senso lo stesso d ibattito  sul
la p rio rità  dello sviluppo e- 
conomico serve più ad elu
dere che ad affron tarlo .

Per queste ragioni il livel
lo del d ibattito  — a mio av
viso — non è ancora del tu t
to soddisfacente. La sua m a
turazione richiede un nostro  
u lteriore impegno e form e 
nuove nella nostra  ricerca 
del consenso generale.

consigliere provinciale; Gu
glielmo Cerno, coordinatore 
delle associazioni culturali e 
Ferruccio Clavora, responsa
bile dello SLORI (Slovenski 
Raziskovalni Inštitut) di Civi- 
dale.

E' questo, un dibattito che 
servirà anche in futuro, quan
do dovremo occuparci degli 
sviluppi di questa nostra in
teressante esperienza.

Come uno dei dirigenti 
delle associazioni culturali 
hai certam ente a ffronta to  al
cuni problem i in modo crea
tivo ed interessante. Cosa 
vuoi dire quando parli di fo r
me nuove?

Cerco di rispondere  m olto 
brevem ente: io non credo 
che senza il nostro  impegno 
ed il nostro  lavoro nelle as
sociazioni cu lturali noi po
trem o raggiungere la p rinc i
pale delle nostre attese  del 
1978, quella del pieno rico
noscim ento della com unità 
slovena della Provincia di U- 
dine.

Perciò, come abbiam o co
m inciato a fare nella prepa
razione della Conferenza, 
zione delle associazioni e dei 
dobbiam o qualificare la fun- 
nostri istitu ti cu lturali a ttra 
verso un assetto  organizzati
vo di cara ttere  specialistico 
capace di in tervenire effica
cem ente su tu tto  il te rrito rio  
e su tu tti i problem i sociali, 
economici e culturali. La 
Conferenza sarà  anche u n ’ 
occasione di incontro  e pe r
ciò mi auguro che a Udine 
parteciperem o in tan ti, an
che per essere poi in grado 
di valu tare in m odo più ap
profondito  i risu lta ti e co
gliere le indicazioni. Il mio 
augurio, ovviam ente è anche 
un invito.

v
Prof. Viljem C erno  
p res id en te  del 
circolo  ’ lvan Trinko,,

Hai partecipato com e e- 
sperto del P SI ai lavori del
la com m issione preparatoria  
della Conferenza della Pro
vincia di Udine sui gruppi 
etnico-linguistici. Cosa puoi 
dire di questa tua esperien
za?

La com m issione p repara
to ria  ha m esso in m oto un 
m eccanism o di studio  e di 
d ibattito  che è destinato  a in
cidere in m odo sostanziale 
sul riconoscim ento dell’iden- 
tità  delle com unità nazionali 
ed etnico-linguistiche presen
ti nel Friuli. Al di là poi dei 
risu lta ti di ricognizione e di 
acquisizione di m ateriale, la 
conferenza stessa è tesa a 
p reparare  nel contem po una 
più serena volontà politica 
per p red isporre  l ’attuazione 
delle norm e costituzionali e 
quelle s ta tu ta rie  regionali. 
Sarà quindi di aiuto alla 
com m issione speciale gover
nativa per lo studio  dei p ro 
blemi in teressanti la m ino
ranza di lingua slovena nella 
Regione Friuli-Venezia Giu
lia che po trà  definire i dirit- 
slovena ed anche quella friu- 
ti della cu ltu ra  autoctona

lana e tedesca di Sauris che 
sinora sono s ta ti negati o 
soffocati dalla visione to ta 
lizzante della cu ltu ra  preva- 
lente ed egemone.

Inoltre  la m ia partecipa
zione alla com m issione p re 
para to ria  è da considerarsi 
un a tto  di riconoscim ento al 
ruolo che la stessa com unità 
deve assum ere, quello cioè 
di divenire il vero soggetto 
e il concreto protagonista  
nell'organizzazione della p ro 
pria tu te la  e della p rop ria  r i
nascita, utilizzando m etodi 
di codecisione che sono vol
ti a capovolgere le so ttom is
sioni e le coercizioni sna tu 
ranti.

Concordando con la scelta 
della Villa M anin di Passa
riano come sede della Con
ferenza, quali riflessioni ti 
hanno guidato nell’accettare  
la proposta?

La sincera realizzazione di 
un progetto  di dem ocrazia e 
lo sviluppo in tu tta  coerenza 
della protezione delle di
m ensioni linguistiche slove
ne, friulane e tedesche nel 
Friuli sono indipendenti dal
la sede, in cui si svolge una 
conferenza organizzata dalla 
Am m inistrazione provincia
le di Udine, anche perché la 
tu tela  dei gruppi etnico-lin
guistici dipende dall’appron
tam ento  di apposite norm e 
che consentano nella scuola, 
nella toponom astica, nei 
rap p o rti dei c ittad in i l'uso 
della lingua m aterna, e que
ste norm e po tranno  essere 
votate so ltan to  dalle forze 
politiche che credono nella 
realizzazione più giusta e più 
dem ocratica possibile degli 
strum enti p ro tettiv i legali, 
pronunciandosi ch iaram en
te contro le tendenze assimi- 
latric i e le lim itazioni alle 
collettiv ità etnico-linguisti
che.

Puoi anticipare un giudi
zio qualitativo sulla presen
za delle associazioni slovene  
alla Conferenza, anche in re
lazione alle associazioni friu 
lane?

La v italità  e presenza del
le associazioni ed enti cu ltu 
rali sloveni nella Provincia 
di Udine ha già aperto  quel- 
l 'in tenso d ibattito  in corso 
che volge a considerare spa
zi più dem ocratici dentro 
un certo  integralism o unina
zionale che nega ogni siste
ma di protezione alle com u
n ità  m inoritarie  ed in p a rti
colare alla slovena del Friuli.

Le forze cu lturali degli 
Sloveni hanno orm ai acqui
sito  una m atu rità  che è capa
ce di superare  gli anni di 
afasia  ed  è capace di m arcia
re su una arm onica d ire ttr i
ce, dalla quale scaturiscono 
sem pre nuove indicazioni 
program m atiche e nuove ca
pacità  progettuali, u tili alla 
vicendevole conoscenza e 
com penetrazione di interessi 
e a ttiv ità  um ane tra  il Friuli 
e la Slovenia.

Come coordinatore delle 
associazioni culturali slove
ne, ritieni di poter fare delle 
previsioni sui risulta ti della 
Conferenza in rapporto alla 
Carta dei D iritti degli Slove
ni della Provincia di Udine?

La carta dei diritti degli 
Sloveni è una piattaform a

politica ed un m etodo di de
m ocrazia che perm ette  di a r
rivare alle decisioni po liti
che. Rivendicare quindi il 
principio pluralistico  e di u- 
guaglianza per elim inare le 
disuguaglianze di fa tto  ri
scontrabili nelle Valli della 
Slavia Friulana, di Resia e 
della Val Canale, mi pare un 
esercizio di giustizia e di sin
cerità  dem ocratica, che favo
risce una p rospettiva  di r i
nascita  e di ricom posizione 
del tessuto  sociale ed um ano, 
così duram ente  colpito dal
le espropriazioni cu lturali 
storiche e dall'em igrazione, 
degli Sloveni della Provincia 
di Udine.

Dott. Ferruccio  
Clavora  
responsab ile  dello  
SLORI di Cividale

Puoi dirci qualcosa sul la
voro di coordinam ento dello 
SLO RI in relazione alla pre
parazione della docum enta
zione per la Conferenza del
la Provincia di Udine sui 
gruppi etnico-linguistici?

Posso d ire  che l ’Is titu to  ha 
svolto un ruolo determ inan
te nella preparazione ed il 
coordinam ento della presen
za dei Circoli cu lturali slove
ni alla Conferenza. In  effet
ti, o ltre  a ll’assistenza s tre t
tam ente tecnica, che abb ia
m o garantito , vi è sta to  un 
grosso lavoro di raccolta  ed 
elaborazione di docum enta
zioni di ogni tipo (s ta tis ti
che, testi, ecc.), che è servita 
ai reda tto ri delle 12 com uni
cazioni che verranno presen
tate. Abbiamo anche fo rn ito  
u n ’im portan te  m ateriale ad 
un reda tto re  di una  delle re 
lazioni di base.

Penso di po ter aggiungere 
che anche dal punto  di vista 
m etodologico e dall’im posta
zione, p u r lasciando i red a t
tori assolutam ente liberi, lo 
Istitu to  ha dato  un con tribu 
to notevole.

Si è detto  che questo è sta
to il lavoro più im pegnativo  
finora a ffronta to  dal nuovo  
Istituto^ di cui sei responsa
bile. E ’ vero questo?

Senz’altro . Il p iù  im pegna
tivo, dal punto  di vista della 
m assa di lavoro svolta, te
nendo anche conto del fa tto  
che all'inizio siam o sta ti co
s tre tti ad operare in condi
zioni m olto disagiate.

Un aspetto  im portante del 
lavoro dello SLO RI è quello  
della pubblicazione di opere 
di notevole valore bibliogra
fico che andrà oltre alla Con
ferenza. Ce ne vuoi dire qual
cosa in breve?

Penso che questo aspetto  
m eriterebbe un discorso a 
parte, poiché è sta to  com 
piu to  uno sforzo veram ente 
notevole e che senz’altro  su
pera l’appun tam en to  della 
Conferenza. D’a ltra  parte , 
per conoscere bene una real
tà, e per d iffondere  questa  
conoscenza, è indispensabile 
p rodu rre  m ateria le  che r i
m anga com e docum entazio
ne valida al di la dell’occasio

ne che ha provocato la pub
blicazione. Vorrei scindere le 
pubblicazioni in due catego
rie, la p rim a concerne docu
m enti che sono stam pati p e r 
la p rim a volta e che costi
tuiscono quindi una «pre
miere» in assoluto. Questo è 
m ateriale  che abbiam o rite 
nu to  in teressan te  o ffrire  al- 
1 attenzione dell’opinione 
pubblica in questa  occasio
ne. Cito per esem pio gli Atti 
del Convegno sul Piano Ur
banistico Regionale organiz
zato dal Comune di Grimac- 
co; una in teressan te  raccol
ta di scritti del gruppo DOM; 
gli Atti di due cicli dei Kul
turn i Benečanski Dnevi ecc...

La seconda categoria di 
pubblicazioni si riferisce ad 
opere di un certo  in teresse 
che sono difficilm ente repe
rib ili sul m ercato  e che dan
no un serio con tribu to  alla 
conoscenza della n o stra  p ro 
blem atica. Cito tra  le a ltre  
so p ra ttu tto  la ris tam pa di 
tu tti i capitoli relativi alla 
Slavia tra tti  da ll’opera del 
M arinelli, la «Guida alle 
Prealpi Giulie» e la «Polemi
ca» di Podrecca con l’aggiun
ta di u n ’in teressantissim a 
docum entazione relativa al 
testo  stesso.

Come intende operare lo 
SLO RI di Cividale nel corso 
della Conferenza della Pro
vincia a Passariano?

Ovviamente du ran te  la 
Conferenza saranno i po liti
ci a doversi m uovere anche 
se ritengo che dovrem o s ta 
re, come Istitu to , m olto  a t
tenti a tu tto  quan to  verrà  
afferm ato , p e r po terne con
tro llare  la rigorosa ob ietti
vità scientifica. Cercherem o 
inoltre di diffondere al m as
sim o il m ateriale  p reparato . 
D a ltra  parte , cercherem o 
anche di tra rre  p ro fitto  di 
tu tto  quanto  di serio verrà 
po rta to  come con tribu to  da 
coloro che parteciperanno 
alla Conferenza.

CIVIDALE

Il comitato di zona 
del PCI sulle 
elezioni regionali

Il com itato  di zona del 
PCI di Cividale, M anzano e 
Valli del N atisone ha discus
so la relazione svolta da Fa
biana Brugnoli sulle indica
zioni politiche per la cam 
pagna elettorale alla  luce del
la nuova situazione politica 
e della situazione in  Friuli, 
caratterizzata  dai problem i 
del terrem oto, della rinasc ita  
econom ica e delle questioni 
culturali, sia dei friu lani che 
degli sloveni.

Altro argom ento  di discus
sione i c riteri per la fo rm a
zione della lista  p e r  le ele
zioni regionali. E ’ sta to  in 
partico lare  sostenuto  che è 
più che m ai necessaria  una 
visione generale dei proble
mi da risolvere ed a questa 
visione debbono rispondere 
i candidati com unisti, che og
gi hanno responsabilità  nuo
ve di fron te  a ll'Ita lia  ed al 
Friuli. Partico larm ente To
schi, vice-segretario, si è sof
ferm ato  su questi tem i.

Nella discussione sono in
tervenuti Calderini, Orset- 
tigh, N adalutti e Petricig.
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Dal 3° Congresso regionale del 
P.S.I. votato un importante ordine 
del giorno sulle minoranze slovene

Il 3.0 Congresso regio
nale del P.S.I. del Friuli - 
Venezia Giulia, riconoscen
do l’importanza politica e 
culturale che rappresenta 
la presenza, la crescita e 
la valorizzazione dei grup
po nazionale sloveno, im
pegna i futuri Organi na
zionali del Partito a porre 
la massima attenzione a 
tutta quella serie di pro
blemi, tuttora irrisolti, che 
stanno alla base di un cor
retto, civile e maturo rap
porto fra il gruppo etnico 
e quello italiano, da secoli 
pacificam ente conviventi 
nel Friuli-Venezia Giulia.

Ciò vuol dire garantire  
che l'azione del Partito nel 
Consiglio regionale e in tu t
ti gli Enti locali, e nei vari 
organismi che in qualche 
modo possono essere coin
volti in questa problem ati
ca, dovrà essere impronta
to all’esigenza di garanti
re le forme più ampie di 
tutela.

Inoltre, il Congresso im
pegna i Delegati al 41.o 
Congresso nazionale a far 
presente:

che è necessario e ur
gente usare tutti quegli 
strumenti necessari per 
una rapida e giusta attua
zione della lettera e dello 
spirito del Trattato di Osi
mo, come previsto dall’art. 
8 del Trattato stesso. In 
questo spirito il Partito do
vrà concretam ente impe
gnarsi per l’approvazione 
da parte del Parlamento di

una legge specifica per la 
tutela globale della com u
nità nazionale slovena che 
dovrà, fra l’altro, sancire 
l'uso delia lingua slovena 
in tutti gli uffici.

Oltre al problema giuri
dico, la legge dovrà risol
vere i problemi economici 
dei principali organismi cul
turali della comunità nazio
nale slovena. Una partico
lare attenzione dovrà esse
re dedicata alla concreta  
problematica della scuola 
slovena, alla quale deve es
sere assicurata una reale 
autonomia funzionale an
che attraverso l’istituzione 
dei D istretti scolastici slo
veni. Questo impegno poli
tico e questo indirizzo di
venteranno ancora più cre
dibili se il Partito sosterrà 
le iniziative rivolte alla co
munità slovena. E pertanto  
il Congresso impegna il 
prossimo Comitato regio
nale a sostenere e a poten
ziare il ruolo della Commis
sione slovena, e ad appog
giare anche finanziaria- 
mente le iniziative cultura
li e pubblicistiche.

Inoltre, il Congresso si 
impegna per il riconosci
mento del simbolo bilingue 
nelle Federazioni delle zo
ne in cui vive ed opera la 
comunità nazionale slove
na, ed a richiedere al pros
simo Congresso nazionale 
la costituzione di un U ffi
cio per le minoranze etni
che presso la Direzione na
zionale.

Ricordo dei 29 patrioti 
fucilati alle carceri

di Udine il 29 aprile 1945
N elle carceri di via Spalato, a 

dine, nell'ultima decad e del marzo 
345 erano imprigionati circa cen to  
artigiani, appartenenti alle più di
arse formazioni del C.V.L., cattu
ri da reparti militari o da polizia, 
azisti e  fascisti, in c ircostanze di
arse, in luoghi e  in tempi diversi.
Tra e s s i  ce  n'erano alcuni con  

levanti responsabilità di funzione
di grado, molti con incarichi me-

0 impegnativi; I restanti erano sem - 
licl e  fidati com pagni di base, 
rentasette —  di questi coatti ospi-

di via Spalato —  erano già stati 
ottoposti ad uno di quei processi 
he si concludevano quasi sistem a- 
cam ente con la condanna a mor
si tra di e s s i  le tre M edaglie d'Ar- 
ento al V.M. Barba, Tribuno, Guer-
3 .

L 'esecuzione della condanna c a 
ttale era stata differita per più set- 
m ane o perchè le autorità occu- 
antl —  preoccupate dall’aggravar-
1 della situazione militare e  politi- 
a — tem evano l'Indignazione delle  
la s s e  e  rispettavano il parere del- 
3 autorità e cc le s ia stich e  oppure 
erchè miravano a realizzare un van- 
aggioso  scam bio di prigionieri.

I condannati a morte riuscirono 
ino all'ultimo ad avere contatti con  
ili organism i politici e  militari im- 
iegnati nella R esistenza; so n o  sta- 
e Infatti conservate  lettere interes- 
antissim e, firmate e  dal prigionie- 
I e  dal com pagno Franco (O stelio  
/lodasti).

In una di qu este  lettere anzi c'è  
in p a sso  ch e  merita di e s se r e  ri- 
:ordato e  ch e  è nello s te s s o  torn
io conforto e  m onito per i con- 
lanati a morte; tale p a sso  d ice  c o 
li: «Un com pagno ch e  m uore da 
iroe non è mai perduto per la gran-

Dinu M enichinu
A ddio a  Dino

de causa; un com pagno che crolla 
davanti alla morte, muore due vol
te  Dite ai com pagni di non fa
re dom anda di grazia. Voi s ie te  dei 
patrioti, s ie te  dei soldati. P otete e  
dovete esig ere  un trattam ento do
vuto a dei soldati fatti prigionieri. 
Ma non dovete  chiedere nessun a  
grazia... Noi non disperiam o di po
tervi salvare. Ogni giorno di più per 
l’eserc ito  te d e sco  la situazione è ca 
tastrofica. Ogni ora ch e  passa  si 
sviluppa la degenerazione nelle fi
le fasciste...» .

E invece per ventinove dei con
dannati a m orte il m om ento ultimo 
giunse con  l'alba del 9 aprile... Nel 
cortile delle carceri furono uccisi 
a raffiche di mitra, con  bom be a 
mano, con colpi di pistola.

Il loro sacrificio  è  ricordato da 
una lapide ch e  —  collocata  sul mu
ro esterno  (lato ovest) delle prigio
ni, co sì dice: Tra q u este  mura - 
l'alba del 9 aprile 1945 - illuminò il 
sacrificio  - di ventinove com battenti 
della libertà - dall'odio nazifascista  
- spenti».

I ventinove nomi, scritti su tale 
lapide, dei gloriosi caduti son o  s ta 
ti letti, anche quest'anno com e ogni 
altro anno, con  rispetto, con grati
tudine, con profondo affetto, duran
te la cerim onia di ricordo svoltasi 
dom enica 9 aprile 1978, davanti alle 
Carceri di via Spalato.

In tale o cca sio n e , per incarico  
dell’A.N.P.I., dell’A.P.O., la stu den
te s sa  Silvia De Caneva ha ricorda 
to il fatto eroico, richiamando g io
vani ed anziani al dovere di e sse re  
fedeli alla memoria dei Caduti nel
la salvaguardia delle istituzioni re
pubblicane dagli attacchi di un ter
rorism o non m eno squallido che  
eversivo.

Caro professore,

che con i tuoi versi hai 
fissato indelebili nel tem po  
luoghi e sen tim en ti di noi 
tu tti, ti siam o grati, tuoi 
paesani, per questo u ltim o  
atto d ’amore verso la tua ter
ra che oggi ti accoglie, qui, 
so tto  l’altura di Brischis, 
luogo ricorrente nei tuoi 
scritti che intuisce, m ai no
minato, il camposanto.

Avevi am ici dovunque, ma 
qui ritroverai autentici, i 
personaggi dilatati dalla im 

magine fantastica dell’in fan
zia, ora tuoi com pagni di 
pace.

«Te ne bon videla vie», 
non ti vedrò più, ti disse  
nonna Orsola che invece ora 
ascolti in un mai in terrotto  
racconto di favole e preghie
re, tra fiori di spinalba, «tra 
guizzi d i trote nel Natisone», 
«all’om bra del M ata jur», cul
lato dal «miserere altissim o  
del v e n to ».

Zbuagan, addio pro fes
sore.

Luciano Chiabudini

A  Z  Z  I D  A

ASSEMBLEA POPOLARE PER 
IL PIANO PARTICOLAREGGIATO

Azzida, il paese m aggior
m ente d istru tto  dal terrem o
to del 1976, sta  per avere il 
suo piano particolareggiato  
per la ricostruzione.

Tale piano proposto  dalla 
A m m inistrazione Comunale 
e pred isposto  dall’Ufficio 
Tecnico in tercom unale è al 
centro  di discussioni pubbli
che dei c ittad in i di Azzida 
che si sono sen titi poco p a r
tecipi alla sua realizzazione 
e non disposti ad accettare  
le cose calate da ll’alto.

In una le tte ra  al Sindaco 
avevano richiesto  assem blee 
e d ibattiti pubblici che l’Am
m inistrazione com unale dila
zionava nel tem po.

Su precisa rich iesta del 
Capogruppo della Lista Ci
vica, prof. M arinig, si era 
stab ilito  un incontro  con la 
popolazione che in gran nu
m ero ha partecipato  a ll’As
sem blea del 29 m arzo u.s.

Assemblea alquan to  in te
ressante e vivace che ha di
m ostrato  ancora una volta 
la necessità di incontri tra  
am m in istra ti e am m iinstra- 
tori per una più incisiva ge
stione della cosa pubblica.

Dalla discussione sono e- 
m ersi alcuni punti qualifi
canti che il tecnico, su indi
rizzo e suggerim ento del po
litico (a  sua volta consiglia
to dalla popolazione in teres
sata) deve ten er conto  nel 
p red isporre  qualsiasi piano.

Si è rich iesta una m aggior 
sollecitudine nell’app ron ta 
m ento dello s trum en to  u rb a
nistico, conciliando l ’urgen
za e la p rio rità  dei sin istra ti 
con alcuni in teressi partico 
lari di p rop rie ta ri di o rti e 
campi.

E ’ em ersa pure  la volontà 
di utilizzare quan to  più pos
sibile terren i già precedente- 
m ente adibiti a fabbricati e 
u n ’adeguata rid istribuzione 
in lo tti di nuove aree desti
nate  ad insediam enti ab ita 

tivi per coloro che hanno a- 
vuto la casa d is tru tta  o de
m olita a seguito degli eventi 
sismici.

C’è s ta ta  anche la precisa 
rich iesta  di un superam ento  
di alcuni piccoli con trasti in
tern i nelT interesse generale 
della ricostruzione del paese 
e di tener conto delle diffi
coltà e p recarie tà  dei senza
tetto  che m olti ancora vivo
no in situazioni di grave di
sagio.

D all’assem blea è pure e- 
m ersa la volontà degli ab i
tanti di Azzida di essere sem
pre consultati su tu tti  i p ro 
blem i che riguardano  la ri- 
costruzione del paese, sugli 
indirizzi che si vuole addot- 
tare  e sulle fu tu re  p rospetti
ve di espansione ab ita tiva  
della frazione. Nel com ples
so della discussione, nella 
quale sono in tervenuti il Sin
daco Corredig, V enturini Ro
berto , Zufferli, Domeniš, Cu- 
mgr, V enturini Romeo e Giu
lio, Mucig, l’arch. Tosolini 
per la parte  tecnica, M arinig 
capogruppo della Lista Civi
ca ed a ltri, non ha certam en
te b rilla to  l’A m m inistrazio
ne Com unale di S. P ietro  al 
N atisane che, come sem pre, 
non è riuscita  ad indicare in
dirizzi, a recepire proposte 
ed a finalizzarle, basandosi 
solam ente su quan to  detto  e 
stab ilito  dai tecnici della 
Com unità delle Valli del Na
tisone. C ritica che non si ri
ferisce solam ente al piano in 
oggetto, m a a tu tti i grossi 
problem i (scuola, PEEP, 
PIP, Variazioni di piano di 
fabbricazione, abbelim ento 
e pulizia dei paesi, servizi 
igienico-sanitari, ecc.) che 
da sem pre prem ono e che 
m ai l ’Am m inistrazione Co
m unale ha ten ta to  di trova
re una logica e realistica so
luzione nella sua globalità.

G.F. MARINIG

Živeti je še  lepo

K adar se duhu daruje, kar želi, se lahneje prenaša svoje  
težave; tedaj človek čuti, da je vredno živeti.
To m islim , to vživljam , kadar m i je dovoljeno slišati, go
voriti, c itati nekaj v svojem  m aterinem  jeziku.
Zelo m očneje se prim em  za delo, dopolnim  srčno svoje  
dolžnosti, ker čutim , da nisem  m ed tu jim i ljudm i «sama». 
Torej živeti je  še lepo...

Resnična povest

N eko nedeljo sem  šla po cesti, ki pelje od Stare Gore 
do Trblja, in naprej.-
Šla sem, da bi videla lepo novo cesto, da bi še videla travnike  
in gozdove, katerih spom in od m ladih let sem  imela še živ. 
Šla sem  po lepi cesti z željo, da bi videla lepi travnik ne 
daleč pod cesto, k jer sem  nabirala sončace (narcisi) in 
solzice (m u g h e tti) , kadar sem  bila m ajhna. Polno naročje  
sem  jih  nabirala in nosila domov.
K oliko  let je že preteklo  od tedaj!
Torej: — Tu je bila steza  — sem  si rekla  — malo naprej 
bom  našla oni travnik; in še malo naprej, tudi m o j travnik... 
Malo korakov sem  naredila, a nisem  našla steze ne travnika. 
Sam o trava visoka je bila, samo grm ovje, trnje, mala dre
vesa.
Ustaviti sem  se morala. Okoli sem  obrnila oči: nisem  več 
zapoznala m oje  zemlje.
T u j m i je bil svet okoli. Žalostno tuj!

M. B.

Spom in  m l
«Spomin mladih let» bi bil naslov v slovenščini našega 

emigranta, ki živi v Švici, Pija čenčiča - Hodina iz Plastišč.
Cenčič je  tesno navezan na svojo rojstno zemljo, .na 

svojo rojstno vas, čeprav mu je dala samo težko življenje 
in trp ljen je . V poezij «Spomin mladih let» opisuje teško ži
v ljen je  človeka v Plastiščah. Govori tudi o navadah vaške 
poroke. Med vrsticam i najdemo njegovo domotožnost, da bi 
se rad vrn il —  kljub vsemu —- samo, da bi bilo no malo 
boljše življenje, samo, da bi bil zagotovljen kruh...

S k r  učen pod mažo..., buega herbat!, 
roke use stegnjene previde lopat.
Skrip ia  m e šia ker fu ja  tišči 
m a gnuej or na njiuo m ueren nesti.
Trieboh, ker maš tanak, te diejo: ter pel, 
m a če koliena so slabe naprej se ne gre. 
že lu e t sak dan lačen gerdo bronči, 
glauà se m ote, sviet berkoli. 
ž ile  m en tei ter te, làse tei koš, 
kriuo se ulačen pod sienen tei moš.
Kossà že j me m altra  ker petelen  te bodi,
Pičen jaz bueščeč sak dan kako staže, 
nardite m en kuepe za kraue an koze.
Koražno!, me diejo, je  sviet našnje tak, 
ker ueče maš teške je  ura jet spat.
S tram ač pod herbato cielo nueč romešia, 
tei krueta  tu  pačo se opušča glauà.
Pueta ne čujen ker m isu  je z njo, 
senja je  liepà... snubite  m en jo.
Deikleca m ladà serčno terpi 
če tipen i làse... Buega moli.
Se taje tej špueiga, m e bueža žugič... 
hčerica je čista tei kapja uedč.
Doužna ma čata žej persten te da 
suozica nei kapa ker serce die ja.
L jubeznost svezajm o, letim o 'u cierku, 
logni č 'm o m je t 'sreičo tu našeh roku. 
Stegnita  otročiče novičem  roke 
č 'jo date uen rado konfiete  dobrè.
Vesujč je teh m ladeh, godce so žej klà,
Svet 'Juen oglasise pom aj tas turnà.
Glihajo sine: nes neič 'mo uedč!, 
pračaita nen vince... o skočita staže.
U luštneh Plestiščah ženit kucen žej 
pojo liepo fantje... an tako naprej.

Pij Cencigh Hodin

Naj živi 1. maj 
praznik delavcev! 

Viva il 1° maggio 
festa dei lavoratori!

Brišča. Pogreb pesnika Dina Menichinija. Želel je počivati v svoji rojstni 
zemlji
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R E S  I A  
Interessante voto  

del consiglio comunale

S  P  E T  E R

P.S.I. o problemih Slovencev  
v videmski pokrajini

U n’im p o rtan te  voto è s ta 
to  espresso  unan im em ente  
dal consiglio com unale di 
R esia sul riconoscim ento  
della originale cu ltu ra  della 
Valle e delle lingue che ne 
è la p o rta trice .

Di p a rtico la re  in teresse  è 
l’in tend im ento  del consiglio 
com unale di R esia di voler 
operare  non  già in una  tu 
tela  ch iusa e lim ita ta , m a di 
volersi ap rire  ai valori del
la cu ltu ra  con cui è in con
ta tto .

R iteniam o che su  questo 
accenno abbastanza  esplici
to  alla cu ltu ra  slovena non  
si possa  che p laud ire  e con
co rdare  anche perchè ra p 
p resen ta  u n  solenne a tto  de
m ocratico . Ecco il testo  del
la m ozione p rese n ta ta  dal 
consigliere Danilo Clem ente 
e vo tata  a ll’unan im ità:

«In  occasione della Con
ferenza sullo s ta to  dei g ru p 
pi etnico linguistici della 
Provincia di Udine», il con
siglio com unale  di Resia in 
tende ria ffe rm are  la validi

tà  e la p a rtico la rità  della 
cu ltu ra  e della lingua resia- 
na, pa trim on io  fondam en ta
le per l’identificazione della 
n o s tra  com unità.

Il Consiglio Com unale di 
Resia ritiene  che una valida 
tu te la  di questo  patrim on io  
etnico-linguistico possa es
sere fa tto  so lam ente  ricono
scendo 1’ o rig inalità  delle 
espression i della n o s tra  lin 
gua e della cu ltu ra  della no
s tra  valle, che ha  po tu to  
conservare  le sue c a ra tte r i
stiche in  un  am biente così 
difficile, a ttrav e rso  p iù  di 
m ille anni di storia .

Il Consiglio C om unale di 
Resia ausp ica che dalla  con
ferenza sullo s ta to  dei g rup 
pi etnico-linguistici operan ti 
nella  provincia  di Udine 
em ergano indirizzi p ro 
gram m atici che tengano 
conto delle iden tità  di tu tte  
le com unità  etniche e ne ri
spettino  i ca ra tte ri p a rtico 
la ri elim inando i quali si 
p rodu rebbe  u n ’ alienazione 
d is tru ttiv a  di tu tte  le cu ltu 
re  locali».

IN C O M IN C IA M O  A  C O N O S C E R E  
I N O STR I ARTISTI

O G G I  P A R L I A M O  DI G I A N N I  B A L U S

Forse non lutti sanno che anche  
nelle nostre Valli ci son o  valenti 
artisti, alcuni dei quali già afferm a
ti, com e l'intagliaiore in legno Vo- 
grig Giovanni, nativo di Oblizza, 
Cromaz Romano di Savogna e  Lo
retta Dorbolò di S. Pietro al Nati- 
son e, per citarne alcuni.

Ultimamente è stata fondata an
che un’a ssociaz ion e  degli artisti del
le Valli.

Accanto agli artisti già affermati 
si fanno strada giovani molto d o 
tati che per ora son o  conosciuti 
so lo  da una ristretta cerchia di ami
ci e ammiratori e che si dedicano  
al loro hobby nei ritagli di tem po  
ed il più delle volte si m uovono in 
difficili condizioni econom iche. Le 
loro opere, proprio perchè venute  
alla luce in condizioni per nulla fa
vorevoli, meritano di e sse re  co n o 
sciute, apprezzate e divulgate non 
so lo  tra il pubblico delle Valli, ma 
anche tra un pubblico più vasto.

Pertanto è  nostra intenzione, d’o
ra in poi, di presentarvi brevem ente  
qualcuno di questi artisti ancora 
troppo poco conosciuti.

Com inciam o con GIANNI GIUSEP

PE BALUS, che abita a Tribil S u 
periore e  si occupa di assicura
zioni.

Già da giovanissim o si diede al 
disegno ed alla pittura. V isse per 
qualche tem po a Milano, dove fre
quentò le m edie e  il liceo  sc ien ti
fico. In qu esto  periodo si accostò  
per la prima volta alla pittura mu
rale che lo occupò per qualche tem 
po. Su ccessivam en te  raggiunse la 
famiglia in Belgio, a M ons, dove  
per due anni frequentò chim ica al
l'Università. Proprio in qu esto  perio
do com inciò a dedicarsi alla pittu
ra ad olio, m ezzo espressivo  tut
tora da lui preferito.

Di particolare in teresse  sono due 
tele  ad olio di ultimissima produ
zione, che denotano una tecn ica di 
esp ressio n e  già particolarm ente af
finata: un paesagg io  e «Le bagnan
ti», quest'ultim o di particolare in
teresse  perchè l’autore per la pri
ma volta centra l'attenzione sulla 
figura umana. Q ueste  due ultime 
tele sono state  e sp o s te  a Cividale 
al «Caffè S. Marco» e so n o  state  
apprezzate da num erosi visitatori.

Giorgio Qualizza

«Zagotovitev svobodnega raz
voja in priznanje slovensk e narod
nostne skupnosti bosta pom enila  
pom em ben prispevek k razvoju de
mokracije v Italiji, kajti tudi sp eci  
fično kulturnih problemov ne gre  
ločevati od širših družbenogospo
darskih problemov ter problema ob
nove. Prav zato s e  morajo danes 
o tem  izreči v se  krajevne uprave, 
kulturne organizacije ter politične  
stranke».

To so  bile osnovne m isli pred
sednika kulturnega krožka «Ivan 
Trinko» prof. Černa na zasedanju  
PSI o etnično jezikovnih problemih 
Slovencev v videm ski pokrajini, ki 
s e  ga je udeležil tudi član osred
njega vodstva stranke posl Loris 
Fortuna. Zasedanja so  s e  udeleži
la tudi številna predstavništva  
raznih kulturnih krožkov iz Nadiških 
dolin, Rezije in Tera, politični in 
upravni predstavniki, številn i čla
ni stranke ter predstavništvo s o 
cia listične zveze občine Tolmin, 
ki ga je vodil predsednik medob  
činske konference so c ia lističn e  zve
ze Vlado Uršič. Le-ta je v svojem  
pozdravnem govoru izrazil prepri
čanje, da bodo dem okratične sile  
v Italiji, ki so  tako v preteklosti 
kot v sedanjosti znale prem ostiti 
marsikatero težavo, znale najti tu 
di pravično rešitev  za uveljavitev 
pravic S lovencev v Italiji, pred
vsem  tistih , ki živijo v videmski 
pokrajini.

Glavno poročilo je imel poslanec  
Fortuna, ki je med drugim dejal, 
da so  s e  doslej vsi zakoni o za
ščiti manjšin v Italiji naslanjali 
na razne mednarodne sporazum e, 
ne pa na ustavo, m edtem  ko je 
treba danes na te  stvari gledati 
drugače ter uveljaviti tudi v tem  
pogledu ustavna načela. Fortuna je 
nato na kratko orisal vsebino za 
konskega osnutka za zaščito  s lo 
venske m anjšine, ki ga je sam  
predložil najprej leta 1971 in nato 
1976, ter ta zakonski predlog ozna
čil za pom em ben prispevek, ob ka
terem  je pričakovati jasna sta lišča  
tudi s  strani drugih demokratičnih  
sil, ki so  se  dolžna izreči o  tem  
vprašanju. Poudaril je nadalje, da 
je prav, da so  si prav kulturna 
društva prevzela nalogo p ospešitve  
te razprave, ki s e  mora najprej 
razčistiti prav na bazi.

Socialistični poslanec je nato po
lemiziral s  sta lišč i krščanskih de
mokratov, ki ločujejo S lovence v 
Italiji v razne kategorije na podla
gi geografske razdeljenosti. Zavr
nil je takšen odnos ter poudaril, 
da je treba slovensk i narodnostni 
skupnosti zagotoviti enotne pravice 
brez ločevanja na pokrajine biva
nja, istočasn o  pa je m ogoče zago 
toviti tudi razvoj dolečenih poseb  
nosti, oslanjajoč s e  seveda  pri tem  
na posvetovanja s  krajevnimi skup 
nostm i. Temeljno vlogo ima pri 
vsem  tem  seved a  gospodarstvo, 
brez katerega si težko predstavlja
mo svoboden razvoj slovensk e na 
rodnostne skupnosti na določenem  
teritoriju.

UDINE -  D iscussione sul bilancio della Provincia
All’ordine del giorno le minoranze linguistiche

Con le dim issioni annunciate del- 
s s e s so r e  del MF, la maggioranza  
a Provincia di Udine si è ridotta 
la DC ed al PSDI,
Nel corso  della d iscu ssio n e  sul 
lancio per il 1978 i gruppi si so- 
i occupati così di temi di carat- 
re generale, ordine pubblico, at- 
cco  allo stato  e  accordi governo, 
isì di temi specifici della realìà 
ulana, quali la ricostruzione, le 
3 di com unicazione, l'Università 
ulana, I gruppi etnico-linguistici e 
irganizzazione della prossim a con- 
renza della Provincia.
A qu esto  argom ento hanno fatto 
:hiamo tutti i gruppi politici del 
insiglio  Provinciale per esporre  

posizioni maturate circa il slgni- 
:ato della valorizzazione della cul- 
ra e della lingua friulana e delle 
Ire com ponenti etn iche del Friuli: 
iella slovena e  quella ted esca .
Il consig liere provinciale sloveno  
usep pe Chlabudini (DC) ha par
to abbastanza diffusam ente della 
snferenza sul gruppi etnico-lingui- 
ici (la quale è  slittata di alcuni 
orni). Chiabudini si è attenuto ad 
ta stretta lettura del docum ento  
centem ente diffuso dalla direzio- 
; provinciale della DC, sul quale 

so n o  pronunciati in termini com- 
essivam ente  negativi i circoli cui- 
rali della Benečija, che hanno per- 
ò ch iesto  un incontro con la stes- 
i direzione provinciale del partito 
im ocristiano.
Chiabudini in sostanza  non ha ri- 

>osto alla questione fondam entale

dell’unità degli sloveni nella nostra 
Regione, nella n ecessità  della pa
rità costituzionale di questi so tto  il 
profilo del diritto al libero svMup- 
po.

In generale, parlando anche del
la cultura friulana, ha cercato  di 
m ostrare le difficoltà di attuare una 
vera dem ocrazia linguistica, diffi
coltà che non vengono individuate 
ma nella m ancanza di una lingua 
nella carenza di volontà politica, 
standard e di insegnanti. Inaccetta
bile infine II concetto  dell'esisten 
za di più com unità slovene, testual
m ente citate dal consigliere della 
dem ocrazia cristiana.

li PSI ha sosten u to  in m odo par
ticolare sulla n ecessità  di una di
fe sa  e m iglioram ento delle  condi
zioni econom iche, base di ogni fu
tura presenza e  sviluppo delle c o 
munità etn iche sul territorio. Non 
si può fare un d iscorso  sulla cul
tura, hanno afferm ato il capogrup
po Tiburzio e  Majeron, consigliere  
carnico, se  non si provvede al ri
sanam ento econ om ico  ed alla rico
struzione.

Per il PSDI ha parlato Ivo Na
poli, che vive a Prepotto ed è  s ta 
to eletto  nelle Valli del Natisone. 
La posizione del PSDI sarà p o ss i
bilm ente approfondita dal vice-pre
sidente V espasiano perchè il d iscor
s o  di Napoli è  inconsistente  sul pia
no del principio, in quanto nega la 
esisten za  di una com unità slovena, 
per cui si traterebbe di tutelare se m 
p licem ente dei dialetti locali. Napoli 
è  stato  polem ico perfino nei co n 

fronti di Chiabudini, consig liere s lo 
veno della DC, anche egli e le t'o  nel
le Valli del Natisone.

R ifacendosi al docum ento della 
Direzione provinciale della DC, Chia
budini ha so sten u to  la presenza e 
la funzione ormai riconosciuta del
la Comunità slovena della Provincia 
di Udine. Sono valori ch e  non deb
bono andare perduti, ma debbono  
trovare la giusta collocazione nel
le istituzioni.

Incerto nelle definizioni, l’inter
vento di Chiabudini è  stato insuffi
c ien te  anche nelle proposte, atte
standosi prevalentem ente sulla tu
tela controllata e limitata all'esi
stente.

Per il PCI, Petricig ha invece  
esp o sto  un quadro organico delle 
esig en ze  di sviluppo globale, sia n e
gli aspetti socio-econom ici ch e  cul
turali, dell’Intera com unità slovena  
della Regione, nell'ambito della qua
le gli sloveni della Provincia di Udi
ne debbono trovare riconosciuto lo 
spazio ed il ruolo ch e  loro com 
pete.

R ifacendosi a Osim o ed alla com 
m issione m inisteriale di Roma, P e
tricig ha ribadito la fiducia degli 
Sloveni nelle istituzioni, dalle quali 
ora si attendono il più am pio rico
noscim ento. Si attendono ora le di
chiarazioni della giunta provincia
le, la quale —  ci auguriamo —  da
rà risposta anche su un tema così 
Importante, chiarendo anche le la
cu n o se  posizioni e sp r e sse  dalla 
m aggioranza.

Dragocen delež razpravi sta  da
la nato Branko Pahor, ki je go
voril o nalogah slovensk ih  soc ia 
listov ter posebej o  slovenskem  
šolskem  okraju ter deželni tajnik 
stranke Renzulli, ki je obravnaval 
vlogo gorskih skupnosti ter pomen  
osim skih sporazumov.

V rapravo so  posegli tudi neka
teri predstavniki drugih strank ter 
raznih kulturnih društev. Med nji
mi župan iz Šentlienarta Osgnach  
(KD), ki je opozoril na sp ecifič 
nost raznih območij, in občinski 
svetova lec  iz istega  kraja Crisetig, 
ki s e  je dotaknil predvsem  Fortu
novega predloga o referendumu.

Predstavnik študijskega centra 
Nediža ter pokrajinski svetovalec  
KPI Petricig je poudaril nomen 
dvojezičnosti na lepakih PSI ter 
orisal načela enotnosti in svobode, 
ki naj jih obsegajo  vsi zakonski 
akti za zaščito  Slovencev. Pred- 
tavnik S lovenskega raziskovalnega 
inštituta Slori ter član KD Clavora 
pa je med drugim dejal, da nosi- 
teljev potreb in in teresov sloven 
ske narodnostne skupnosti ne gre 
iskati sam o na eni strani, da pa 
morajo zakonski ukrepi presegati 
ozke poglede posam eznikov ali po
sam eznih strank ter upoštevati 
stvarne potrebe slovensk ega  narod
nostnega življa.

Seja didaktičnega  
ravnateljstva

Občina Grmek 
za poučevanje 
slovenščine

ŠENT LENART — Okrož
ni svet didaktičnega ravna
teljstva, ki vključuje tudi 
osnovne šole občin Dreka, 
Grm ek in Srednje, je  razp ra
vljal o pism u občinske u p ra 
ve iz Grm eka, ki predlaga 
vključitev pouka slovenske
ga jezika v predm etih  o- 
snovnih šol, o okrožnici šol
skega sk rbn ika  za uvajanje 
natečaja  v slovenskem  nare
čju, «Moja vas» in o šoli s 
celodnevnim  poukom  v Što- 
blanku. O tem zadnjem  p ro 
blem u so razpravljali na seji 
v Š toblanku, saj im a šola, ki 
deluje že vrsto  let, številne 
pom anjk ljivosti in proble
me, ki zavirajo norm alen 
pouk šole s celodnevno za
poslitvijo.

V Hlodiču pa so se seje 
sveta didaktičnega ravnate
ljstva udeležile številne ose
be, ki jih  je  privabil dnevni 
red razprave. Morali so nam 
reč odgovoriti na p rošn je  ob
činske uprave iz Grm eka o 
tečaju  slovenščine in dati o- 
ceno pobude šolskega sk rb 
nika o natečaju  «Moja vas».
V razpravi so dognali, da sta 
vprašanji izključno d idaktič
ni, svet je  vzel na znanje po
bude o tečaju, uresničitev pa 
poveril m edrazrednim  sve
tom  in učiteljskim  zborom . 
Pobudo so m ed drugim i pod
prli predsednik  okrožnega 
sveta didaktičnega ravnate
ljstva Missio, didaktični rav 
natelj Bergom as in član izvr
šnega odbora Aldo Clodig.

V videmski pokrajini 
izvolili predstavnike 
v šolske okraje

V idem ski pokra jinsk i sve t je  na 
svo ji se ji 6. aprila  izvo lil t r i p redstav
n ike za vsakega od deve tih  šo lsk ih  
o k ra jev  pokra jine  in dva predstav
n ika pom em bnejših  ku ltu rn ih  dru
š tev. Od treh  p redstavn ikov je  dva 
im enovala večina, enega pa m an jš i
na. V šo lsk i okra j T ricesim a je  b il 
tako  izvo ljen  z g lasovi KPI in PSI 
p ro f. če rn o , predsedn ik ku ltu rnega 
d ruštva  Ivan Trinko, v čedadskem  
šo lskem  okra ju pa u č ite ljica  Rita 
G ueli - V enuti. M anjšina v pokra jin 
skem  sve tu  je  po dogovoru im eno
vala tu d i šes t od osem na jstih  pred
s tavn ikov  ku ltu rn ih  d ruštev . KPI in 
PSI sta za čedadski okra j im enovala 
p ro f. Paola P etric iga  iz štud ijskega 
cen tra  Nediža. Tudi več insk i s tran 
ki, KD  in PSDI, s ta  v  čedadski 
okra j im enova li p redstavn ika  s loven
ske m anjšine, ki je  u č ite lj Ennio 
D orbo lò  iz Tarčeta.

Zgornje slike nas spominjajo na 
strašen  potres, ki nas je prizadel 
pred dvem i leti. Ljudje š e le  živijo 

po barakah. Kaj s e  čaka z o b n o v o ?

'
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Echi sulla "Carta dei diritti,, 
degli sloveni dopo la 

conferenza stampa di Udine

S. Pietro al N atison e

li P.S.I. con l’on. Fortuna 
per la giusta soluzione 

dei problemi sloveni

Notranjost h iše  v Oblici (Foto: Laura Bergnach)

41” CONGRESSO 
DEL P.S.I.

Im p o r ta n t i  d ib a ttiti  
p r e c o n g r e s s u a l i  n e lle  V a lli

Presente il problema Sloveno

La «Carta dei d ir itti degli 
Sloveni della Provincia di 
Udine», pubblicata dal nostro 
giornale nel numero prece
dente, è stata presentata al 
pubblico nel corso di una con
ferenza stampa che si è svol
ta a ll'Hote l Ambassador a 
Udine lo scorso venerdì 7 a- 
prile.

La presentazione, alla qua
le sono intervenuti g io rna li
sti friu lan i e sloveni della Re
gione e g iorna listi della S lo
venia, è stata fatta —  a no
me delle associazioni cu ltu 
rali —  dal prof. Cerno, pre
sidente del c irco lo  cultura le 
«Ivan Trinko»; dal prof. Paolo 
Petricig, responsabile del 
Centro Studi Nediža e consi
gliere provinciale; dal prof, 
don Marino Qualizza del grup
po «Dom»; dall'arch. Valenti
no S im onitti, della consulta 
tecnica del Com itato di Coor
dinamento per la R icostruzio
ne; da don Mario Gariup, del 
c irco lo  cultura le «Lepi Vrh» 
di Ugovizza; da Elio Berrà, del 
c irco lo  «Naše Vasi» di Taipa- 
na e dal dott. Ferruccio Cla- 
vora, responsabile dello SLO- 
Rl di Cividale e segretario de l
l'Unione Emigranti Sloveni.

L 'in troduzione del prof. Cer
no ha inteso individuare le 
ragioni per le quali le asso
ciazioni slovene hanno aper
to il d iscorso sulla loro real
tà alle rappresentanze po liti
che, cu ltu ra li e sindacali del 
Friuli: le im portanti scaden
ze, quali la Conferenza della 
Provincia di Udine, e l’a ttua
zione del T ra tta to  di Osimo 
impongono la presenza attiva 
degli Sloveni. Ed ecco l’ im 
portanza del docum ento sul 
quale potrà aprirsi una d i
scussione costruttiva.

S im onitti ha accentuato il 
carattere operativo del docu
mento, che è nato da ll'es i
genza interna dei c irco li di 
darsi una base di adesione e 
coesione per divenire, specie 
dopo il terrem oto, un appello 
alla coscienza democratica 
dei friu lani.

Don Qualizza ha sostenuto 
che i c irco li intendono pre
sentarsi a ll'op in ione pubblica 
friulana nella piena coscien

za di essere dalla parte del 
d ir itto  e perciò si richiamano 
alla giustizia che loro deriva 
dalla costituzione della Re
pubblica.

Petricig ha m ostrato come 
la scelta degli Sloveni di ope
rare nelle istituzioni repubbli
cane non è una astrazione, 
ma sopra ttu tto  —  con la car
ta dei d ir itti —  mostra una 
scelta di fondo per la rico 
struzione, la rinascita econo
mica e sociale e per la cu ltu 
ra della Slavia italiana.

Don Gariup ha posto par
tico lare rilievo alla situazio
ne degli Sloveni della Val Ca
nale, dove si è esercitata nei 
loro confronti una duplice 
pressione nazionalistica.

Interessante il d iba ttito  che 
è seguito alla presentazione.

Esso ha impegnato diversi 
g iornalisti italiani e stranieri 
che hanno m ostrato il massi
mo interesse per i problemi 
di fondo: l'un ità degli Sloveni 
in campo regionale; la Con
ferenza della Provincia, l’ in
cidenza dei rapporti politic i 
sulla questione slovena; l 'i
struzione slovena.

Le repliche dei presentato- 
tori hanno evidenziato una so
stanziale unità di vedute, con 
risposte artico la te  ed elabo
rate. Clavora ha ins istito  su l
la presenza di posizioni favo
revoli alla tutela degli S love
ni anche in forze che trad iz io 
nalmente avevano riserve di 
ordine psicologico e politico. 
Don Qualizza sulla unità, su l
le cose e sui problem i de ll'uo
mo e della cultura da parte 
di persone e associazioni che 
pure sono espressione di d i
versa m atrice politica ed ideo
logica. Petricig su ll’ im portan
za di collegare strettam ente 
le esigenze dello sviluppo 
econom ico con la rinascita 
culturale.

Vari g iornalisti, infine, han
no dato spazio alla conferen
za stampa ed al documento 
degli Sloveni della Provincia 
di Udine: fra i g iornali citiam o 
il Messaggero Veneto, il Pri
m orski Dnevnik (in prima pa
gina), il Piccolo, l'Unità, la 
RAI ed altre radio em ittenti, 
il Novi List ed a ltri periodici 
della Regione.

Durante tutto il m ese di marzo 
si sono svolti nelle varie sezioni 
socia liste  delle Valli del N atisone i 
C ongressi sezionali in preparazionej 
del 3.0 C ongresso  regionale e  del 
41.o C on gresso  nazionale del Par
tito che ha avuto luogo a Torino. 
Interessante e  vivace è stata la par
tecipazione degli iscritti ai dibattiti 
di sez ion e  e del Comitato di zona  
sia per la vasta problem atica af
frontata, sia per la novità del pro
getto  socia lista  che finalm ente da 
uno strum ento ai militanti del P.S.I. 
per una soc ietà  più giusta e  dem o
cratica. Infatti il progetto socialista  
per il rinnovamento delia soc ietà  
italiana, che era alla base di d iscu s
sione del 41.0 C ongresso  nazionale  
del Partito, rappresenta un em ozio
nante m om ento di aggregazione ed 
unità interna del P.S.I., di rinnova
m ento della sua struttura organiz
zativa e  di presenza più attiva del 
partito nel m ondo del lavoro e del
la cultura.

Il Partito intende uscire dallo sta 
to che i dieci anni di partecipazio
ne al governo di centro-sinistra lo 
hanno relegato.

Vuole e s se r e  forza primaria nel 
portare avanti i problemi della no
stra società . Ci si rende sem pre 
più conto della insostituibile pre
senza  di un partito socia lista  nella 
realtà politica italiana soprattutto 
per la sua centenaria garanzia di 
cosc ien za  dem ocratica e  a ttacca
m ento per la d ifesa della libertà, 
per la tutela dei diritti dei più d e
boli ed emarginati, del pluralismo 
dem ocratico e  dei diritti civili co n 
tro la violenza di qualsiasi società  
capitalistica o centralizzatrice.

A livello locale gli iscritti hanno  
indicato con chiarezza la volontà 
di unità interna del partito a tutti 
i livelli. Con un docum ento locale  
—  votato all’unanimità da tutte le 
sezioni del Comitato di zona del 
Cividalese, M anzanese e  Valli del 
N atisone —  si è  voluto dimostrare 
la nostra autonom ia su particolari 
problemi ch e  rivestono la sfera del
la nostra attività. Si leg g e  pure nel 
docum ento l’in teresse  per il pro
getto  socialista  per il rinnovam en
to della società . Si fa riefrimento 
al docum ento zonale del 20.o Con
g resso  provinciale, dove si ribadi
s c e  con ferm ezza il nostro im pe
gno per i problemi ch e  soffocano  
la nostra sopravvivenza com e grup
po etnico linguistico sloveno. Infat
ti tale docum ento è  centrato sul 
piano di sviluppo econom ico, sulla 
program mazione e  pianificazione

del territorio, sulla n ecessità  che la 
fabbrica vada al lavoratore e  non 
viceversa, sul b isogno di uno svi
luppo originale ed agricolo in tut
ta l’area della com unità montana, 
sulla concretezza di un piano g e 
nerale di fabbricazione che investa  
nel su o  com p lesso  le Valli del Na
tisone, onde evitare lo spopolam en
to e  quindi l’ulteriore degradam en- 
to del territorio.

Particolare attenzione —  si leg 
ge  ancora nel docum ento —  è ri
servata al riconoscim ento dei dirit
ti della minoranza linguistica s lo 
vena. Diritto da realizzarsi nel con 
testo  dello sviluppo econom ico. I 
socialisti, infatti, son o  convinti che  
non ci p o ssa  e sse re  libertà e cu l
tura per un popolo senza  pane, la
voro e dignità.

Nei rapporti generali non si d e 
ve dim enticare l'interdipendenza e- 
conom ica, culturale e  politica con  
i vicini friulani e  sloveni d'oitre co n 
fine.

Rapporti di buon vicinato e di 
scam bi econ om ico  - culturali p o s
son o  favorire una rapida e migliore 
crescita  soc ia le  e  politica della no
stra comunità.

I contatti potranno dare quell'im
pulso che è n ecessario  per il d e 
collo auspicato  da anni e  per i 
quali in prima linea si è  sem pre  
battuto il PSI locale, anche se  e s i
guo com e forza, ma grande per 
l'im pegno, volontà ed idee.

Nel corso  del 3.o C ongresso  Re
gionale del PSI, tenutosi a Udine 
il 18 e  19 marzo 1978 è pure in
tervenuta la com pagna Lucia Costa- 
peraria a nom e del Collettivo fem 
minile del Partito del com itato di 
zona del C ividalese, M anzanese e 
Valli del Natisone, con un d ocu
mento centrato sulla condizione del
la donna della Slavia Friulana in 
particolare. Dopo una breve analisi 
storica che ha puntualizzato la po
litica snazionalizzatrice del governo  
italiano nei confronti della minoran
za slovena, con co n segu en te  sotto- 
sviluppo ed em igrazione ha parlato 
della condizione della donna che la 
realtà portava ad e sse re  l'unica d e
positaria dell'identità culturale lo 
cale, del tipo di gestione  familiare 
e di quello sociale.

La situazione socio -econ om ica  o g 
gi —  prosegue —  im pone alle la
voratrici di portare una responsabi
lità m aggiore. Infatti e s s e  o sono  
sottocupate (lavoro nero nell’indu
stria delle sed ie  del m anzanese o 
lavoro femminile) o d isoccupate  o 
casalinghe.

La donna, vive questa contraddi
zione che si riduce in una paralisi 
di partecipazione femm inile sia nel
la lotta di c la sse , che nella g e stio 
ne del lavoro, che nella vita poli
tica.

Tutto ciò produce un indeboli
m ento com plessivo  della c la sse  o- 
peraia, minori capacità di contrat
tazione in favore so lo  dell’esp an 
sion e  dei profitto padronale e  del
l'egem onia borghese.

L'em ancipazione della c la sse  o- 
peraia inevitabilm ente attraverso la 
risoluzione della g estion e  femm ini
le che non può e non deve e sse re  
patrimonio di lotta esclu sivo  delle  
donne.

In qu esto  quadro, il PSI deve im
pegnarsi ai problemi di aum ento

«In questo  mom ento è importante 
ch e  vi siano prese di posizione dei 
comuni, delle associazion i culturali, 
dei partiti politici per realizzare un 
progetto di libertà con una spinta 
dal basso , così com e avviene in 
parte in alcuni comuni della nostra 
comunità. L’applicazione della c o sti
tuzione per il libero sviluppo della 
persona umana attraverso il rico
noscim ento della minoranza s lo v e 
na rappresenterà un reale contribu
to alla dem ocrazia in Italia, perchè  
i problemi specificatam ente cultu
rali non posson o  che e sse re  co n 
giunti a quelli di ordine so c io -ec o 
nom ico e  deila ricostruzione».

Q uesto, in sin tesi, il contenuto  
dell’intervento del prof. Cerno, pre
sidente  del circolo culturale Ivan 
Trinko, al convegno del PSI sui pro
blemi etnico-linguistici degli sloveni 
della provincia di Udine, al quale  
ha partecipato, com e oratore uffi
ciale, l'on. Loris Fortuna, membro 
del Comitato Centrale del partito.

Al convegno hanno partecipato  
anche num erose rappresentanze dei 
circoli culturali delle Valli del Na
tisone, del Torre e Resia; vari re
sponsabili politici ed amministrati
vi, gli iscritti delle varie sezioni del 
PSI ed una delegazione di Tolmino 
dell'Unione Socialista, guidata da 
Vlado Uršič, presidente della Con
ferenza intercom unale dell'Unione 
Socialista del Litorale.

Anche questi ha avuto modo di 
esprim ere il su o  ringraziamento per 
l'invito all’iniziativa ed ha affer
mato che le forze dem ocratiche ita
liane che hanno dovuto superare  
momenti particolarmente difficili 
nella storia passata e recente, tro
veranno certo la soluzione più giu
sta per l’afferm azione dei diritti d e 
gli sloveni in Italia e in particolare 
di quello della provincia di Udine.

E' importante in questa luce il rap
porto costruttivo fra i partiti d e 
mocratici che è venuto a crearsi an
che nei recenti atti dello Stato ita
liano. L'on. Loris Fortuna ha quindi 
svolto il tema dell'incontro svilup
pando alcuni punti essenziali. «Fi
nora le leggi italiane di tutela delle  
minoranze son o  state  atti derivanti 
da accordi internazionali, com e atti 
dovuti e  non già ispirati alla c o sti
tuzione della Repubblica italiana. 
Oggi il problema va posto in ter
mini diversi perchè è doveroso e 
possib ile  applicare gli articoli della 
Costituzione e  garantire l'esercizio  
dei diritti dei cittadini italiani di lin
gua sloveno». Fortuna ha poi illu
strato brevem ente il contenuto del
la proposta di legge  del PSI, pre 
sentata  da lui s t e s s o  prima nel 1971 
e  poi nel 1976 nell’identica stesura.

Tale proposta — ha detto Fortu
na —  va considerata un contributo 
importante perchè si propone al 
confronto con le altre forze politi
ch e  che pure hanno diritto e  do
vere di pronunciarsi.

Poiché la tutela delle minoranze 
—  ha proseguito Fortuna —  è un 
problema di libertà, è g iusto  che  
siano state  proprio le associazion i 
culturali ad impegnarsi in prima per
sona per portare avanti il dibattito. 
Gli intellettuali sentono più di ogni 
altro questi problemi e li portano 
all’evidenza politica.

Ed è  anche importante che le 
proposte siano d iscu sse  e sv iscerate  
nelle riunioni di base perchè vi s ia 
no i necessari suggerim enti e  cor
rettivi». Fortuna infine si è  soffer
mato sull'attuale presa di posizione  
della DC, la quale, diversam ente  
dal PSI, —  ha detto Fortuna —  di
stingue gli Sloveni seco n d o  la Pro
vincia di residenza.

delle capacità di occupazione, con  
il potenziam ento della zona indu
striale (polo de lle  Valli del N atiso
ne) con la ristrutturazione e  rivi.a- 
lizzazione dello sviluppo agricolo e 
forestale, con la cooperazione, sp e 
cie neli’allevam ento e  rimoderna
mento delle culture, con aggancio  
alle tem atiche nuove derivanti dal 
trattato di Osimo.

E' possib ile  in qu esto  m odo sia  
culturalmente far rivivere le nostre  
popolazioni, sia potenziarle eco n o 
m icam ente con il riassorbim ento  
dell’em igrazione, sia politicam ente  
portare il potenziale culturale, par
ticolare e generale, verso  le tem a
tiche del Socialism o.

Firmino Marinig

Attraverso un atteggiam ento li
bertario e partecipativo è invece  
possib ile  assicurare agli sloveni la 
unità dei diritti e  nello s te s s o  tem po  
lo sviluppo delle specificità  par
ticolari m ediante la consultazione  
delle comunità locali. Un ruolo fon
dam entale ha anche l’econom ia, s o 
lo la quale può assicurare il libero 
sviluppo della comunità slovena nel 
territorio. Econom ia, cultura e ri
costruzione: e cco  gli elem enti di 
fondo dello sviluppo. Da parte del 
PSI ulteriori apporti so n o  venuti al 
dibattito da parte di Pahor che ha 
parlato del distretto sloveno e del
l’im pegno dei socialisti sloveni nel 
con gresso , Renzulli, segretario re
gionale, che ha parlato degli accor
di di Osim o e del ruolo della Co
munità Montana.

Per le minoranze ha detto che  
esiste  il pericolo di una confusione  
per la presenza di proposte per la 
valorizzazione del friulano sulla qua
le il PSI ha dei dubbi di m etodo e  
di opporunità, Lettig, di Resia, il 
quale scorge  elem enti di novità d o
po una trentennale politica di dif
ficoltà ed ostacoli allo sviluppo d e
gli Sloveni, per cui oggi siam o —  si 
può dire —  ad un bivio, perchè, d o 
po Osimo, l'uso di lingua e  parlate 
slovene non contraddice il fatto di 
e sse re  cittadini italiani.

Hanno partecipato al dibattito an
che rappresentanze politiche-cultu
rali, quali O sgnach (sindaco di S. 
Leonardo, per la DC) il quale ha 
ringraziato Fortuna di aver posto  lo 
accento  su lle specificità  delle varie 
zone, di cui la com m issione mini
steriale di Roma dovrà tener conto; 
Crisetig (consig liere  com unale di S. 
Leonardo), il quale ha ch iesto  chia
rimenti circa una proposta di refe
rendum acquisitivo (non di conta 
numerica quindi) di carattere parte
cipativo, sosten uta  da Fortuna. Lo 
s te sso  deputato socialista  ha chia
rito che prima ci sarà una legge  
quadro e  quindi un «referendum» 
per stabilire la volontà della com u
nità. Petricig (responsabile del Cen
tro Studi Nediža, consig liere  provin
ciale del PCI), che ha sosten u to  
l’importanza dell'uso dello sloveno  
nel m anifesto del PSI e  ha illustrato 
i principi di unità e  libertà che deb
bono ispirare gli atti di tutela di tut
ti gli Sloveni della Regione: Cla
vora (responsabile dello SLORI di 
Cividale, e  membro della DC), che  
ha sosten uto  che è il m om ento di 
com prendere che I portatori delle  
esigen ze  degli Sloveni non stanno  
tutti dalla s te ssa  parte. Perciò van
no individuati —  ha detto — i p as
si necessari per una normativa a c 
cettabile alla m aggioranza della po
polazione nell'ambito del dovere del 
lo Stato di assicurare la m assim a  
garanzia di sviluppo per la com u
nità.

Si è  anche detto d'accordo sul 
«referendum» per realizzare una 
prima fa se  di sdram m atizzazione del 
problema» e  «perm ettere lo svi
luppo tranquillo di ogni comunità  
specifica , perchè le sub-com unità  
posson o  ricercare anche i tempi op
portuni per il proprio sviluppo». 
Clavora, infine, ha sosten uto  la e s i
genza di «strumenti legislativi che  
ci perm ettano di arrivare dove vo
gliam o, quando vogliam o, in modo 
da creare il co n sen so  al di là delle  
milizie politiche e delle posizioni 
personali».

Infine Marinig, che presiedeva la 
riunione (dopo un breve intervento 
di Pittioni del PCI di Cividale su  
alcune puntualizzazioni storiche su l
l’em igrazione) ha con clu so  l'inte
ressante convegno socialista.

Appello degli artisti 
della Benečija

Sloveni della Benečija!
Le nostre Valli sono state «denudate» della pro

pria arte dai commercianti stranieri e locali senza 
scrupoli.

Per pochi soldi, o per niente, hanno portato via 
degli oggetti artistici di grande valore m ateriale e 
storico. Sappiamo, però, che sono conservati nelle 
nostre case ancora importanti oggetti che testim o
niano la nostra storia passata.

Sloveni della Benečija!
Conservate i vostri antichi oggetti e non dateli via 

a chiunque attraversi la vostra porta. Lavoriamo tutti 
assieme per creare un museo che sarà l’orgoglio 
della nostra gente e testimonierà alle future gene
razioni il nostro storico passato.

Tutti gli Sloveni della Benečija possono collabo
rare per la fondazione di questo museo:

a) con la donazione di oggetti, sul quale verrà in
ciso il nome del donatore;

b) il proprietario potrà dare gli oggetti in prestito, 
ossia in mostra permanente. Anche su questi oggetti 
verrà inciso il nome del proprietario;

c) il proprietario potrà vendere al museo i propri 
oggetti, sui quali verrà scritta la loro origine.

Per l’Associazione degli Artisti 
della Benečija 

(Giovanni Vogrig)
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KAKO SO  SE UVELJAVILI 
NAŠI LJUDJE PO SVETU

D anes  g ov o r im o  o Ernestu Rucchinu iz Lombaja, ki živi v Franciji

Od te številke naprej bo
mo — od časa do časa — pi
sali o naših ljudeh, em igran
tih, ki so se uveljavili po sve
tu, ki so s svojo um nostjo , 
delavno sposobnostjo  in 
trdno  voljo ustvarili dobre 
ekonom ske posicije. R ubri
ka bo nosila naslov: Kakuo  
so se uveljavili naši ljudje  
po svetu.
Ker gre naš Novi M atajur v 
use dežele, k jer žive in dje- 
lajo naši em igranti, se tro- 
štam o, da nam  bojo pom a
gali s p isanjem  in fo tografi
jam i u teli rubrik i.

Ponosni smo na tiste naše 
ljudi, ki so se afirm irali po 
svetu u ekonom iji in ku ltu 
ri, posebno zatuo, ker vemo, 
kajšne težave so m uorli p re
m agat, ker so se ušafal u 
drugem , jušk jem  svjetu, 
k jer so se m uorli naučit d ru
gačnega jezika kot tistega, ki 
so ga govorili dom a in tiste
ga, ki so se ga naučili u šoli.

še buj lahko dom a, če bi jim  
bli dali kondicione zatuo.

Je pač ta jšna  navada par 
nas u Italiji, da ne znajo 
spoznat inteligence, da ji ne 
znajo dati prave urjednost, 
da ne znajo p reskarb je t kon- 
dicionu, da bi se inteligenca 
razvila (žvilupala) na dom a
čih tleh. O tem nam  je priča 
tudi Guglielmo M arconi, da 
ne bom o govorili o stuotke 
drugih. To rubriko odperja
m o donas z Ernestom  Ruc- 
chinom  iz Lom baja, ki živi 
in d j eia u Franciji.

O življenju E rnesta Ruc- 
china bi se lahko napisale 
debele bukva in vemo, da ne 
sam uo o njem , pač pa o pu- 
no drugih naših  em igrantih, 
katerih  življenje je njem u 
podobno.

Rodiu se je  u  Lom baju, u 
grmiškem  kom unu 50 let od 
tega.

K adar je imeu 16 1 jet je  z

Svjet, kam or so bli pošjani 
naši delavci, jih  ni zm jeraj 
sparjeu  z ljubeznijo  in z od- 
partim i rokam i. Vičk.rat so 
naletjeli — čene že na sovra
štvo — na nerazum evanje in 
nevošljivost ljud i u  k raju , 
k jer so djelali in k jer so ho
teli ustvariti svoje ekonom 
ske pozicije, svoje boljše živ
ljenje. In če se jim  je  po
srečilo dvigniti se nad d ru 
ge u tajšn ih  težavah, ie n jih  
zasluga (m erito ) še buj veli
ka. Tuo pom eni, da njeso sa
muo djelovni, pač pa tudi pa
m etni, inteligentni, b is tro 
umni.

Tisti, ki so se aferm irali 
na ekonom skem  in ku ltu r
nem področju  po svetu, iz- 
podbivajo teze tistih, ki so 
tardili, da smo mi g o r ja n i  m a
nj inteligentni ljudje. Če so 
uspeli (riušili) u  velikih te
žavah po svjetu, k jer govo
rijo  drugačne jezike, bi bli

drugim i fan ti iz Lom baja in 
O brank kuhu kuote (vogje 
iz lesa) blizu rjeke Idrije . 
Težkuo je  bluo nositi u  Žak
ljih  vogje po briegu navzgor, 
do cjeste, k jer so ga p red a ja 
li, a ni bluo drugega zaslu
žka. Če je teu im jet liro u 
gajufi, je m uoru oprav jat to 
težko djelo.

K adar je  im eu 18 ljet, je 
dobiu pasaport in je  šu dje- 
lat u belgijanske m iniere. 
Gor je djelu pet ljet. K adar 
se je  varnu, je  biu še zm jeraj 
pun energije. Teu je njeki 
sam  napravit. Ukupu je ka
m ion in začeu trgovat, p re
kupčevat, a sobli zm jeraj 
tajšni, ki so mu kladli polje- 
na med kolesa, tudi tajšni, 
ki so ga naciganli. Ni m u šlo. 
Mimogrede je  odslužu suda- 
ščino, potle pa je šu u Švico. 
Gor je le tarkaj zaslužu, da 
se je kum i varnu dam u.

Začeu je d jelat u njekem  
au to trasportnem  pod je tju

na Tarbižu, k jer so ga spet 
gajufali, da ni zaslužu še za 
čevlje (šuolne).

Podau se je u  Francijo . Šu 
je djelat u veliko fabriko 
autom obilov blizu Pariza. Tu 
je djelu nad dvje ljeta. Djelu 
je  napuošto takuo, da so ga 
štrafovali. Prem etovali so ga 
od oddelka do oddelka (od 
reparta  do rep a rta ) . Zatuo je 
im eu m ajhano plačjo, a po 
dvieh ljetih je paršu  uon p ra 
vi izučeni m ehanik. M otor ni 
imeu zanj vič obedne skrivno
sti. Pustu je djelo in šu na 
deželo, u središče Borgogne, 
k jer je želeu postavit na nuo- 
ge svojo m ehanično delavni
co (officino).

Stvari pa niso šle takuo 
gladko, kot si je on m islu in 
želeu. U Franciji zahtevajo o- 
blasti že puno lje t diplom o 
za usak m eštjer. E rnesto  di
plome ni imeu. Po dugih te
žavah m u je  borgom aster v 
St. Agnanu dovoliu, da je  od- 
paru  m ajhano barako  in za
čeu stro jiti bicikle in m an j
ša m otorna vozila. Težkuo se 
je preživ ju. Pom agala m u je 
iti naprej sam uo trdna  volja, 
al pa trdovra tnost. Potle je 
paršu  zaželjeni dan: klicali 
so ga u veliko m jesto  na iz
pite (na esam e) za m ehani
ka, ki jih  je lepuo opravu u 
francoskem  jeziku (pom isli
te, kakuo bi m u bilo buj lah
ko u slovenskem  al pa u ita 
lijanskem  jeziku).

Dali so m u licenco, da je 
odparu  buj veliko m ehanič
no delavnico (officino) in tu 
di licenco za p rodajo  benci- 
ne. D enarja ni bilo, zatuo se 
je zadužu. Kupu je  svjet in 
postavu «officino» «Relas de 
la Loire». Blizu delavnice pa 
je  postavu bencinsko črpal
ko. U delavnici p o stra ja  u- 
sjeh sort autom obile. Počasi 
je p lačju  duge in zdaj ima u 
središču Borgonje veliko 
stvar, delavnico in bencin
sko črpalko ELF, ki jo  v teh 
m esecih širijo  in postavljajo  
buj m oderno, pa še lepo, o- 
kusno francosko hišo, u ka
teri se najde in teresantna, 
karak teristična  posoda iz 
Benečije, na katero  je E rne
sto Rucchin zm jeraj senti
m entalno navezan in rad  be
re naš Novi M atajur, na ka
terega je  naročen že puno 
ljet.

Po dugi križevi poti si je 
ustvaru  dobro ekonom sko 
bazo in mi m u želimo še do
sti sreče in uspehov (suče- 
sov) u življenju.

S. PIETRO AL NATISONE

La scuola di musica 
a Ponteacco

II sindaco del com une di 
S. P ie tro  al N atisone ha 
concesso l’in te rno  del p r i
m o p iano  delle scuole ele
m en tari di Ponteacco al 
C entro S tudi Nediža per 
organizzarvi il p rim o corso  
strum en ta le  della Scuola di 
M usica: p ianoforte , sasso
fono, fisarm onica, ecc.

L’ iniziativa del C entro  
S tud i Nediža rapp resen ta
10 sviluppo del p rim o corso  
p rep a ra to rio  dello scorso 
anno svoltosi in  locali p re 
cari, e del corso  p repara to - 
rio  che q u est’anno si svolge 
in  tu tte  le c lassi e lem entari 
del com une di S. P ietro  al 
N atisone.

T ito lare  di questi corsi è
11 noto  m aestro  prof. Nino 
Specogna, il quale s v ilu p 
p e rà  il p rog ram m a m usica
le in  accordo con la G lasbe
na M atica (Is titu to  M usica
le) di T rieste, p e r  il quale 
è p rev ista  la statalizzazione.

U na riun ione organizzati
va con il p ro f. Grgič defini
rà  gli o ra ri ed  a ltre  esigen
ze p ratiche , com prese le 
m odalità  di iscrizione.

N aše  mlade 
pesnice

D onatella S im onitti je m ia 
da punčka, ki ni im ela sreče 
se učiti slovenščine v šol- 
kih klopeh. V ečkrat je šla v 
kolonijo v Savudrijo  in  se 
udeležila vsake «Mlade brie- 
ze». Lepo poezijo, ki nam  jo 
je  poslala, je  prva, ki jo  je 
napisala  v slovenščini. Jo  r a 
di obljavljam o, tud i zato, da 
b i vzpodbudili k  p isan ju  še 
druge o troke in  m ladince.

D raga D onatella, za poe
zijo «M oja zem lja» se ti p rav  
lepo zahvalju jem o in  k o ra jž 
no naprej!

Donatella Simonitti

MOJA ZEMLJA

Moja mala zem lja  
kjer sonce rodi 
M oja rodna zem lja  
kjer m oja hiša sto ji 
kjer je m oja Nediža  
kjer je m oje  srce 
k jer je m o j puobič  
kjer je veseje.

Do na t e l l a  S im on i t t i

Licia Cragnaz, hčerka  Pia 
Cragnaza, voditelja  Zveze 
beneških  em igrantov, ki je 
preživel precej let po svetu, 
se sedaj p rid n o  uči na  slo
venski osnovni šoli v Gorici. 
O biskuje IV. razred. Tudi 
ona je  živela z m ate rjo  in 
očetom  v Švici. Ko so  se vrn i
li zastalno dom ov, je  Pio 
prevzel gostišče B risto l v 
Fojdi, Licia pa  je  šla v šolo, 
se lepo naučila  slovenščine 
in  naprav ila  prve verze. Prav 
lepa je  poezija, ki jo  je  nap i
sala o m ački in  m iški, ki jo  
tu  spodaj objavljam o.

Mali Liciji želimo, da bi se 
zm jera j p ridno  in  uspešno 
učila in da bi posta la  velika 
pesnica.

MAČKA IN MIŠKA

Ko zju tra j sonce vzhaja 
m iška pride in nagaja.
Ko se mačka razjezi 
teče ji zadaj in kriči:
«Oji ti m iška nagaljivka 
pazise te že lovim».
Ko opoldne m iška je 
mačka pride in jo  uje. 
Mačka reče, žal m i je, 
am pak poldne je že.

Licia Cragnaz

Š e  voščila N ovem u  
Matajurju

Dragi prija telj našega m a
ternega jezika, naše kulture  
in naše dom ovine Doric!

Sem  dobila vašo drago le- 
tero in hudo se m i zdi da ne 
m orem , je pozno. Iskreno  vam  
čestitam  k sta ti š tev ilk i va
šega truda, žrtve, trp ljenja in 
boja za naš slovenski rod, 
ki je bil toliko let stiskan, 
tlačen in teptan od sovražni
kov fašistov. Želim  vam  še 
zanaprej zvestobo, goreč
nost, zaupanje v božjo pre
vidnost in m očno voljo in 
ljubezen do naše slovenske  
zem lje in roda.

Iskreno  prosim  Boga m o
či za vas, da bi n ikdar ne 
spešala — omagala vaša do
bra volja in vaš trud za do
bro bit našega naroda, ki 
toliko let prenaša vsakovrst
no štorijo  strašnega trp lje
nja in stiske. Upam tudi, da 
ne opeša to vaše zaupanje v 
Božjo previdnost tudi za na
prej, ker ni opešalo v stra
šni b itk i ob času vojne.

Iskreno  vam čestitam  in 
prosim  Boga m oči za vas, da 
bi dospeli do konca zmage.

Sam a sem  provala bridko  
trp ljenje zavoljo potu jčeva
nja našega naroda in sem  za
voljo tega prišla v revščino 
in stisko , ker nisem  mogla 
za poklicem .

So strahovito  stiska li in 
preganjali Slovence in Pa
tri jo.

Zelo žalostna sem , ker se 
ne m orem  udeležiti tega ve
likega slavja sta te številke.

Bog vam podeli svo j bla
goslov za bridkosti, ki ste jih  
prestali do zdaj.

Iskreno vas pozdravljam  
in želim  obilno m ilosti za 
naprej.

Olga M aria Sdraulig

PISE
PET AR
MATAJURAC
Zgodba o  zau d an ih  ljudeh in m lekarna u S v .  Ljenartu -  P otreb en  je « U n  d o v er o so  c h i a r im e n t o » .

Vi, m ladi brauci, ne veste, 
da sm o im jeli enkrat po na
ših vaseh zaudane ljudi.

M alom anj usi so vjerval 
na zaudanost, današnji dan 
pa bi usak zdraunik razsodil 
za take bunike: ne zauda
nost, pač pa živčna bolje- 
zan, al pa ko t se tem u pra
vi po italijansko: «Esauri
m ento  nervoso».

Po starih pravcah, se je u 
zaudanega človjeka useden- 
la hudobà, paklenščak, zluo- 
di, hudič, ki je  guoriu lju
dem  po ustih  in jeziku  buni- 
ka. Lepuo se spom injam , da 
m i je  vičkrat pravla m oja  
prijateljca  — rajnka Mari- 
janca, Buog ji daj večni 
m jer in poko j — o nje bratu  
Bepu, k i je  biu zaudan. 
Pravla m i je, da je im eu kar 
tri hudiče tu sebe in da se 
je z adnim  usak dan pogova
rjala.

«Kduo si in zakaj si se far- 
damu?» ga je  uprašala.

«Sem  Pre Anton. B iu sem  
dobar m ašnik. Potle so m i

ljud je  začeli plačevat previč 
maš za rajnke dušice. N isem  
mogu usjeh odm aševat, za
tuo, kadar se je nabralo pu
no dnarja, sem  napravil en 
velik «mašon» in zatuo sem  
se far damu!» ji je  odgovarju.

Tale zgodba m i je paršla 
na miseu, kadar sem  zvjedu  
za čudne an umazane reči, ki 
so se zgodile u m lekarni Sv. 
Ljenarta, o katerih govorijo  
že po usjeh  dolinah. Pravijo, 
da je biu gor adan takuo  
modar ku Pre Anton. Kume- 
tam  je jem au m ljeko  — po  
no malo, da njeso zam erkal 
— potle, kadar se m u ga je  
puno nabralo, ni naredil na
vadnega sjera, pač pa «sje- 
ron», ne vem o pa, če se bo 
zavojo tega tudi on fardam u, 
saj ima usak človek cajt se 
zveličat, dokjer živi. Zadost 
je, da se gre spovjedat, da 
povje use njega grjehe, kot 
pravi K ristjan  — ne, par
don, ko t pravi dem okristjan  
in da varne ljudem , kar jim  
je uzeu.

Sevjede, prej ku  se človek  
fa rdama tam  na drugem  svje
tu, mnora tudi tle, na telem  
svjetu, plačjat duge pravici, 
če pravica v je  za njega duge 
an griehe! Jest vjem , da ka- 
rabinieri njeso ne gliuhi ne 
slepi in če usi ljud je  vedo, 
kaj se je  gajalo u m lekarnici 
Sv. Ljenarta, vedo tud i oni. 
Prepričan sem , da bojo znali 
napraviti svojo dužnuost, 
kot so jo  znali zm jera j na
praviti, čene bi se ne klicali 
«Benemerita».

Da pa bi bli ljudje, poseb
no tisti, k i so bli ogajufani, 
še buj jasno inform irani, ka
kuo se je tuo zgodilo, bi bluo 
prti, a bi napravli u Sv. Lje
nartu kom unikat: «Un dove
roso chiarimento», ko t so ga 
napravli, kadar njeso tjel 
dat kulturne sale braucem  
Novega M atajurja in našim  
ženam.

M lekarnici pa naj se var
ne tisto  čast in prestiž, ki ga 
je  zm jera j im jela u naših do
linah, saj je  napravla puno  
dobrega za naše kum ete.

Sil

M ehanična delavnica «Relas de la Loire» last Ernesta Rucchina iz Lom
baja - St. A gn an- v sred išču  Borgogne. Na levi bencinska črpalka in lepa 
francoska hiša, ki je stanovanje njegove družine. Mož pred garažo je 
Ernesto Rucchin.

Slika je zelo m eglena in če  bi ne povedali, kaj predstavlja, bi je bralci 
ne razumeli. Blizu bencinske črpalke ima Ernesto Rucchin minibar v veli
kanskem čebru (tin a ), s  slam nato streho. To je zelo zanimivo za fran
coske  in druge turiste. Iznajdljivost Benečana nima mere!

Cragnaz Licia
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KAJ SE JE ZGODILO PO NAŠIH DOLINAH

S R E D N J E  
Demografsko gibanje u Ijetu 1977 

Cepru se je ustavla emigracion, gremo 
zmjeraj na manj

U našem  kom unu  je živjelo 
na  31. decem bra  lanskega 
lje ta  (1977) 845 ljudi, 436 
m ošk ih  in  409 žensk. Na 31. 
decem bra  1976 p a  je  živjelo 
u  kom unu  854 ljudi, k a r  po
m eni, da  sm o jih  zgubili u 
zadn jem  lje tu  d rug ih  9.

Imigralo (p arš lo  u  ko
m un) 24 ljudi, 9 m oških  in  
15 žensk.

Emigriralo (šlo  iz K om u
n a )  23 ljudi, 9 m oških  in  14 
žensk.

Je p a rv ik ra t od zadn je  ue- 
jske  do donas, da se jih  je 
vič varn ilo  u  kom un, k o t jih  
je  odšlo-čeglih gre sam uo za 
adnega človjeka - k a r p ride  
reč, da se je  em igracion 

ustavla.
K akuo tuo  pa, da im am o 

u  lje tu  1977 m anj 9 ljud i ko t 
u  lje tu  1976? V zrok s to ji u 
tem : u  k om unu  živi vič s ta 
rih  k o t m lad ih  ljud i in  s ta ri 
u m ira jo . Večina tis tih , ki se 
v račajo  dam u iz sveta, so 
s ta r i al pa  invalidi. Tudi ti 
u m ira jo . M ladi, k i se p o ro 
čijo, večinom a grejo  živet 
u  druge k ra je  in  če n i m la 
dih paru , ni tud i ro jstev . Ta- 
kuo jih  puno  vič u m arje , ko t 
se jih  rodi.

U lje tu  1977 je u m arlo  18 
ljud i, 10 m ošk ih  in  osem  
žen, rodilo  pa  se jih  je  sa
m uo 6, tr i je  puobči in  t r i  či
čice. K  tem u  številu  je  trje- 
b a  p a rš tje t  še dvje čičice, 
ki so se rodile po  svjete že 
p red lanskem , a so bile upi- 
sane u reg is te r lan sk o  ljeto .

Umarli so:
B euzer G iuseppe (67 lje t)  

iz Polic, Qualizza F austino  
(73) iz Polic, B ergnach  An
ton ia  (69) iz G orenjega Tar- 
b ja , B orgù G iovanni (72) 
iz Oblice, C ernetig  M aria 
(52) iz Černetičev, Tom ase- 
tig A ntonia (76) iz Oblice, 
Bucovaz Felicita  (80) iz G o
ren jega T arb ja , P redan  M a
ria  (72) iz R auni, P redan  
Celeste (77) iz Rauni, Cri- 
setig L iliana (34) iz Č erne
tičev, B alus Cecilia (82) iz 
Gnidovce, B euzer Antonio 
(86) iz D olenjega T arb ja , 
Q ualizza Antonio (75) iz 
S rednjega, Vogrig Livio (48) 
iz Oblice, D ugaro S tefano 
(84) iz Gnidovce, Qualizza 
G ianfranco  (43) iz S red n je 
ga, B ergnach P ierina  (81) iz 
Gnidovce, P ostregna  F a u s ti
no  (71) iz P odsredn jega  in 
B ordon  B runo  (36 lje t)  iz 
Polic.

Rodili so se:
T rusgnach  D ebora  iz Obli

ce, S tu lin  R om ina iz G ore
n jega  T arb ja , Saligoi Ales
san d ra  iz Oblice, B alus Die
go iz G orenjega T arb ja , Ba
lus M atteo iz G orenjega T a r
b ja  in  Crisetig Luca iz 
V arha.

Poročili so se:
Bosco R inaldo in  B ordon  

R osanna, S ta rnadova  iz Do
lenjega T arb ja , M or andin i 
C arlo in  Ipno tico  Lucia iz 
Černetičev, T rusgnach  Gino 
iz D reke in  F loreancig  Gio
vanna iz Rauni, B alus F ra n 
co iz G orenjega T a rb jà  in 
T om asetig  C lara iz G nidov
ce, D uriavig C laudio iz Do

lenjega T a rb jà  iz B erto  An
to n ie tta  iz Cesate (M i), Q ua
lizza Michele iz S redn jega in  
Tom asetig  G raziella iz De- 
benjega (D reka), P redan  Li
vio iz R auni in L opriore 
G razia iz C apurso (B ari), 
B ergnach M ario iz G ore
n jega T a rb jà  in  R u d i Anna 
iz D olenjanega, B ergnach 
G iovanni iz Polic in  F ak  Ma
rica  iz Sum ečani (Jugosla
v ija).

Za tistega, ki ne vje, bojo 
in te resan t te številke: u  lje 
tu  1951 je  šteu  sreden jsk i 
kom un 1883 ljudi, lje ta  1977 
p a  — ko t že povjedano — 
sam uo 854, k a r pom eni, da 
sm o zgubili u  zadn jih  26. le
tih  1029 prebivalcev (abi- 
ta n tu ) , k a r  znaša 58%.

Tudi u Podsrednjem  
Beneška Ojcet

U zadnji številki Novega 
M ata ju rja  sm o p isali o «Be
neški Oj ceti» u  Sv. L jenar- 
tu, k je r  so se po ročila  Gino 
Chiabai in Anna Cibau.

Sada vam  pišem o o drugi 
B eneški o jceti ki je  b la  u  
P odsredn jem . Poročila  s ta  
se D orina M artin ig  - Varhu- 
ščakova (20 lje t)  in  Jakole- 
tig  E liseo in  M edee (23 lje t) .

Tudi na  teli ženitk i so 
puob je  in  m ožje iz vasi oži- 
vjel s ta re  trad icione. Novi- 
čam  so naprav li p ru  ljep 
«purton» in  na  n jem  «bra
nili».

K om edija  «Beneška O j
cet», ki so  jo  p red lanskem  
igrali na  Dan E m ig ran ta  u  
Čedadu člani B eneškega gle
dališča, je  r je s  p reb u d ila  u  
naših  ljudeh  željo po oživit
vi naših  1 jep ih  s ta r ih  na
vad ob ženbah.

M ladim  novičam  želimo 
dosti sreče u n jih  skupnem  
življenju.

Nov šolabus za otroke

P red  k ra tkem  so kupili u 
S redn jem  nov šo labus za 
prevoz o tro k  osnovnih (ele
m en ta ri)  šuol in  u  o trošk i 
vrtec  (asilo ).

Šolabus im a 21 sedežev in  
je  k oštu  m alom anj 15 m i
lijonu  lir.

Začne voziti z novim  šuol- 
skim  Ijetom .

Postrojih in asfaltirali 
bojo cjeste iz Loga u Črni 
varh - Farkadice (Podbone- 
sec) in iz Zamirja u Raune 
(Sv. Lenart) - D jelo bo ko- 
.talo 450 m ilijonu lir - Po- 
muoč Evropske gospodarske 
skupnosti (C.E.E.).

Dežela F u rlan ija  - Ju lijska  
k ra jina , M inistrstvo  za km e
tijs tvo  in  gozdarstvo in  
E v ropska  gospodarska  skup 
nost finansira jo  d jelo  za u re 
ditev in  asfa ltiran je  c jest iz 
Loga u Črni va rh  - F a rk ad i
ce (P odbonesec) in  iz Zam i
r ja  do R auni (Sv. L enart - 
S red n je ). Djelo bo koštalo  
450 m ilijonov lir  in  ga opra- 
v ja f irm a  «Julia S trade»  iz 
Čedada.

B I

S V .  L E N A R T

Je gorjelo nad Dolenjo Mjerso

P red  k ra tk em  je paršlo  nad  Dolenjo M jerso do velikega 
požara. P ravijo , da se je unela  suhu  tra v a  m edtem , ko so 
im jeli su d a tje  svoje vaje (esercitaz ion i).

Pogorjelo  je  n ad  40 hek tarov  senožet in hosti. Velika 
škoda tud i za fauno. Na sliki se vidi kadiž, ko gori po 
brjegu.

G R M E K
G O R E N J E  B R D O

Umaru je Tinac V alentin  Vogrig, Š te fa n u  po d o m a č e

U ned je jo  16. ap rila  je 
u m aru  u  počitn iškem  dom u 
(C asa di riposo ) u  Spilim- 
bergu  T inac - V alentin  Vo
grig, Š tefanu  iz G orenjega 
B rda, Učaku je  visoko sta- 
ruost: dopunu  je  92 ljet.

R ajn ik  Tinac - čeglih brez 
šuol - je  p a ršu  u  parv i uej- 
ski do čina (g rad o ) tenen ta  
od alpinu. Puno lje t je  pre- 
živeu u  T rstu , u  zadnjih  lje-

tih  pa je  živeu u S. Vito al 
T agliam ento. Po sm arti že
ne, je  sk a rb je la  zanj, ku da 
bi b la  n jega d ob ra  hči, Ca- 
s te lla rin  Gelm ina. Od kar 
je  zboleu, je pa živeu u  p o 
č itn iškem  dom u u Spilim- 
bergu, k je r  je, ko t pov jeda
no, tud i um aru . N jega po 
greb  je  b iu  u to ra k  18. a p r i
la u  S. V ito al Tagliam ento. 
O hranili ga bom o u  ljepem  
spom inu.

Rajnik Tinac-Valentin Vogrig

Umaru je Feletig Mario iz 
Mlega Grmeka

U ned je jo  9. ap rila  z ju tra j 
je na  h itro  u m aru  u  čedaj- 
skem  šp ita lu  M ario Feletig, 
Dre ju  iz naše vasi. Ni b iu  še 
dopunu  69 ljet.

R a jn ik  M ario je  b iu  zvje- 
s ti b ralec in  n a ročn ik  Nove
ga M ata ju rja . Lepuo je  znu 
b ra t  po slovensko in rad  je 
b ra u  slovenske bukva, kole
d a rje  in  drugo.

Zapušča u  veliki žalosti 
ženo Tonino in  hčerko  Sil
vano.

N jega pogreb  je b iu  na 
L jesah  u to ra k  11. aprila. 
O hranili ga bom o u  ljepem  
spom inu, žalostn i družini pa 
izrekam o naše globoko so 
žalje.

SPETER

N ato so govorili o tem , 
da bi zm očneli š e c i o n  
ANPI u  naših  dolinah in o 
spom eniku, ki bo postav jen  
na  b rito fu  u Topolovem  p a 
d lim  partizanom . O dkritje  
tega spom enika bo zadnje 
dni m aja  al pa  parve  dni 
ju n ija  ljetos.

Za to le parložnost bo u 
K lodiču velika an tifašis tič 
na  m anifestacija .

Mlekarna u Ažli u službi
naše gorske ekonomije

N ned je jo  9. ap rila  je bla 
u  Ažli lje tna  ašem bleja  za
družnikov (soci) ažliške 
m lekarne. U lje tu  1977 je 
p red je la la  ta  m lekarna  tar- 
kaj m ljeka, ka terega  u rjed - 
nost p resega  520 m ilijonov 
lir.

O tem  bom o vič p isali u 
d rugim  n u m erju  Novega 
M ata ju rja .

V Petjagu glasbena šuola

š in d a k  iz šp e tra , gospod 
Gino Corredig, je dau dar- 
launost š tu d ijsk em u  cen tru  
«Nediža», da lahko o rgan i
zira  u  e lem en tarn i šuoli gla
sbeni tečaj (co rso ) za k la
vir (p ian o ), saksofon, h a r 
m oniko in  druge š trum en te .

Šuolo bo vodiu prof. N i
no Specogna, ob podpori 
G lasbene m atice iz T rsta . 
Učenje glasbe se bo razširi
lo n a  use  e lem en tarne  šuo- 
le špe ta rskega  kom una.

O troci, k i im a jo  rad i m u
ziko in  ki se jo  bojo  rad i uči
li, so sparje li to novico z ve
likim  veseljem .

U p an d je jak  10. ap rila  je 
u m aru  u  čedajskem  šp ita lu  
Luigi Postregna, s ta r  76 ljet.

N jega pogreb je b iu u  špe- 
tru  u  to rak  11. ap rila  po- 
pudne.

N aj u m iru  počiva.

DREKA

Sestanek ANPI iz 
Nediških dolin

U nedeljo  16. ap rila  so se 
zbrali n a  sestanku  u šp e tru  
bivši partizan i, člani ANPI- 
ja  iz naših  dolin.

S estanku  s ta  p riso stv o 
vala p redsedn ik  p rovincial
nega k o m ita ta  Federico  Vin
centi in  se k re ta r Adelchi 
Gobbo.

Ob začetku  sestanka  je 
V incenti o s tro  obsodu te ro 
ris tične  akcije  Ardečih b r i
gad, ki sm ard ijo  po fašizm u 
in  želeu, da  bi b iu  Aldo M o
ro  v a rn jen  d ružin i in m estu , 
ki m u  p ripada .

Iz Komunskega sveta

Na 1. dan  ap rila  je b iu  
sk lican  konsej našega ko 
m una, na  k a te rim  so govo
rili o teh  problem ih:

1 ) U poraba kom unskih  
h iš u  Pacuhu;

2) P o stro jiteu  c jeste  u 
Debenje;

3) O dtočni kanali (fogna
tu re  ) ;

4) M ontažna h iša  (prefa- 
b rik a t)  u  Ocnem  Brdu;

5) Zidovi u  P rapotn ici;
6) Spre jem  u službo ko

m unalnega tehn ika  na s tro 
ške dežele;

7) P red n o st javni in te r
venciji deželnega zakona 
(L.R. n. 30/77).

U to rak  4. ap rila  pa  se je 
sesta la  higienisko g radbena 
K om isija, in  je  razprav lala  
o n eka te rih  n ač rtih  (proge- 
tih ), ki so jih  predstav ili 
l ju d je  za zgraditev  hiš u 
d reškem  kom unu.

SOVODNJE
Novici u Matajurju

U soboto  8. ap rila  s ta  se 
poročila  G orenszach V itale 
— P inku iz M a ta ju rja  in  
F ranc  Luciana — šuošova, 
le iz M a ta ju rja  in  živjela b o 
ta  u  M ata ju rju .

P ar j a te i ji in  žlahta jim a  
želijo use dobro  u  n jih  sk u p 
nem  življenju.

STARMICA

U k ra tkem  ca jtu  s ta  nas 
zapustila  dva vasnjana: Pia 
Golles, Tuoničeva, s ta ra  77 
lje t in  F ranz Rafel - Vanižu, 
s ta r  76 ljet.

Naj gre žalostn im  d ruži
nam  naša  tolažba.

GABROVCA 

Rodila se je Nadja Vogrig

M lado Piskulnovo druži
no  je  razveselilo ro jstvo  le
pe čičice, ka teri so dali ime 
N adja. S rečna ta ta  in  m a
m a s ta  Vogrig M ario in 
F ranz  Pia.

Mali N adij i voščim o sreč
no življensko pot.

TARČMUN

U soboto  1. ap rila  s ta  se 
poročila  Golop Giovanni 
(M ežnarju ) in M artin ig  Gio
vanna (K agonova) iz Polave. 
ž iv je la  b o ta  na  T arčm unu  in 
jim  želimo, da bi b luo n jih  
življenje zarjes  lepuo.

ČEPLEŠIŠČE

Umaru je Gigi Meštu

U T orak  11. ap rila  z ju tra j 
je  u m aru  po k ra tk i boljezni 
Luigi M artinig - M eštu po 
dom ače. Im eu  je  sam uo 45 
ljet.

R ajn ik  Gigi — takuo  so 
ga klicali p a rja te lji  — je  b iu  
b a rd a k  človek in k o t tajšne- 
ga ga bom o ohran ili u  lje
pem  spom inu.

N jega pogreb  je  b iu  u če- 
p lešiščah  u sr  jedo  12. a p ri
la.

Novo življenje in smart u 
eni hiši - Rodiu se je Marco 

Martinig - Meštu

Zgoraj pišem o o sm arti 
Gigia M eštovega, m edtem  
p a  je  razveselilo družino 
ro jstvo  M arca. T a ta  je  P iero 
in je b rigad ir policije u  Go
rici, m am a pa  je Cudrig Lu- 
cia-K ošpacova iz čeplešišč.

M alem u M arcu želimo pu 
no sreče u življenju.

Apel društva  b en eš k ih  
likovnih u m etn iko v

Beneški Slovenci!

N aše doline in vasi so  bile 
»slečen e»  svoje um etnosti od 
tujih in domačih trgovcev brez 
predskodvov.

Za majhne denarje ali pa za
stonj so  odnesli um etniške  
predm ete, velike dragocenosti in 
velike zgodovinske vrednosti. 
Vemo pa, da s e  po naših hišah 
hranijo še  vredni predm et, ki 
pričajo našo preteklo zgodovino. 
Beneški Slovenci!

Ohranite starinske predm ete  
in ne dajte jih proč vsakem u ti
stem u, ki pride čez  vaše  vrata. 
Delajmo vsi skupaj za ustano
vitev muzeja, ki bo ponos naših 
ljudi in ki bo pričal bodočim  ro
dovom našo zgodovinsko prete
klost.

Vsi benešk i S lovenci lahko so 
delujejo za ustanovitev tega  
muzeja:

a) s  podaritvijo predm etov, na 
katerih bo napisano im e daro
valca;

b) lastnik da lahko predm ete 
na posodo, odnosno v stalno  
razstavo. Tudi na teh predmetih 
bo napisano im e lastnika;

c) lastnik lahko muzeju proda 
predm ete in na njih bo pisan  
izvor.

Za društvo beneških likovnih 
umetnikov

Giovanni Vogrig 
PREDSEDNIK


